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 Protokół Nr XIV/16 
 
z sesji Rady Gminy w Dragaczu, która odbyła się w dniu 30 sierpnia 2016 roku od godz. 1100 do 
godz. 1425. 
 
W Sesji na 15 Radnych udział wzięło 11. 
Sesję otworzył i prowadził Przewodniczący Rady Gminy Pan Ludwik Borolewski. 
Sesja nagrywana. 
 
Spoza grona Radnych udział wzięli: 
 
1. Pani Dorota Krezymon  - Wójt Gminy, 
2. Pani Ewa Dłużyńska                       - Sekretarz Gminy, 
3. Pani Lidia Piechocińska                 - Skarbnik Gminy, 
4. Pani Katarzyna Młynek                 - Dyrektor GOKSiR Górna Grupa, 
5. Pani Dorota Pikuła-Konieczka       - Kierownik GOPS Dragacz, 
6. Pani Sabina Czarnecka        - Dyrektor ZUK, 
7. Pani Teresa Maj                              - Dyrektor GP w Dolnej Grupie, 
8. Pani Jolanta Pernak                        - Dyrektor SAPO, 
9. Pan Piotr Kowalski                          - Dyrektor SP w Grupie, 
10. Pani Mariola Konopińska - Dyrektor SP w Dragaczu, 
11. Pani Mariola Michalska                 - Dyrektor Przedszkola w Górnej Grupie, 
12. Pani Honorata Muszyńska-Puzio     - Dyrektor Gimnazjum w Michalu, 
13. Pan Łukasz Kurek                          - Radca Prawny, 
14. Pan Zygmunt Kochanowski             - Sołtys Wielkiego Zajączkowa, 
15. Pani Danuta Kot                           - Sołtys Fletnowa, 
16. Pan Piotr Lichnerowicz                   - Sołtys Dolnej Grupy, 
17. Pani Bogusława Prokopowicz         - Sołtys Górnej Grupy,    
18. Pan Dariusz Zięba                         - Sołtys Dragacza. 
Porządek obrad: 
1. Otwarcie  sesji.  
2. Stwierdzenie quorum. 
3. Zgłaszanie propozycji zmian do porządku obrad. 
4. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
5. Sprawozdanie Wójta z działalności między sesjami. 
6. Zgłaszanie wniosków i interpelacji – udzielanie odpowiedzi. 
7. Informacja o przebiegu wykonania budżetu gminy za I półrocze 2016 roku. 
8. Analiza oświadczeń majątkowych.  
9. Sprawozdanie z działalności Zakładu Usług Komunalnych w Dragaczu za 2015 rok. 
10. Informacja o funkcjonowaniu placówek oświatowych prowadzonych przez Gminę Dragacz      

w roku szkolnym 2015/2016. 
11. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zasad udzielania stypendium Wójta Gminy      

Dragacz za osiągnięcia naukowe, sportowe lub artystyczne dla uczniów szkół podstawowych       
i gimnazjum, zamieszkałych i uczących się na terenie gminy Dragacz.   

12. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia kryteriów i trybu przyznawania nagród dla nauczycieli. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie wydzierżawienia nieruchomości stanowiącej własność Gminy      

Dragacz, położonej w obrębie geodezyjnym Grupa Plac. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody do odpłatnego nabycia na rzecz Gminy Dragacz 

działki nr 170/1 położonej w obrębie geodezyjnym Górna Grupa. 
15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości. 
16. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu gminy na 2016 rok. 
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17. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na 
lata 2016 - 2024. 

18. Wolne wnioski i zapytania. 
19. Zamknięcie sesji. 
Do pkt 1 – Otwarcia XIV Sesji Rady Gminy Dragacz dokonał Przewodniczący Rady Gminy Pan 
Ludwik Borolewski, serdecznie witając Wójta Gminy Panią Dorotę Krezymon, Wiceprzewodniczącą 
Rady Gminy Panią Dorotę Dembińską, Wiceprzewodniczącego Rady Gminy Pana Krzysztofa 
Książkę, Przewodniczących Komisji Rady Gminy: Rewizyjnej – Pana Marcina Chabuckiego, 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów – Pana Mieczysława Galantego, Rolnej i Ochrony Środowiska – 
Pana Ryszarda Piłat, Wiceprzewodniczących Komisji Rady: Oświaty, Kultury Sportu i Ochrony 
Zdrowia – Pana Jerzego Brejnę, witam pozostałych Radnych Gminy, witam Radnego Powiatu Pana 
Brunona Han, witam Panią Sekretarz Gminy – Ewę Dłużyńską, Skarbnik Gminy – Panią Lidię 
Piechocińską, witam wszystkich Sołtysów, Dyrektora Samorządowej Administracji Placówek 
Oświaty, Dyrektora Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji, Dyrektora Zakładu Usług 
Komunalnych, Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, witam także naszego radcę 
prawnego Pana mecenasa Łukasza Kurka oraz wszystkich tu zebranych. 
Do pkt 2 – Przewodniczący Rady Gminy Pan Borolewski Ludwik stwierdził, że na podstawie listy 
obecności w Sesji uczestniczy 10 Radnych, co upoważnia Radę do podejmowania prawomocnych 
uchwał.  
Do liczenia głosów zaproponował Radną Panią Dorotę Dembińską – Zastępcę Przewodniczącego 
Rady Gminy, a Zastępcę Przewodniczącego Rady Pana Krzysztofa Książkę do nadzorowania 
przebiegu porządku obrad i kolejności podejmowania uchwał Rady, a także udzielania odpowiedzi na 
wnioski i interpelacje.   
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
Do pkt 3 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – porządek obrad wszyscy Radni 
otrzymali. Czy są propozycje zmian do porządku obrad? Proszę o zabranie głosu Panią Wójt Gminy.  
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – prosiłabym o dołączenie jako punktu 18. Propozycję uchwały 
nr XIV/138/16 Rady Gminy Dragacz w sprawie przystąpienia Gminy Dragacz do realizacji projektu 
pod nazwą „Nie jesteście sami” w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 
Kujawsko-Pomorskiego na lata 2014-2020, Priorytet RPKP.09.00.00 Solidarne społeczeństwo 
Działanie RPKP.09.03.00 Rozwój usług zdrowotnych i społecznych Poddziałanie RPKP.09.03.02 
Rozwój usług społecznych”. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Czy jeszcze ktoś ma uwagi wnioski 
do porządku obrad? Nie widzę. Wniosek Pani Wójt poddaję pod głosowanie o rozszerzenie porządku 
obrad o punkt 18. podjęcie uchwały Nr XIV/138/16 w sprawie przystąpienia Gminy Dragacz do 
realizacji projektu pod nazwą „Nie jesteście sami” w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa Kujawsko-Pomorskiego na lata 2014-2020, Priorytet RPKP.09.00.00 Solidarne 
społeczeństwo Działanie RPKP.09.03.00 Rozwój usług zdrowotnych i społecznych Poddziałanie 
RPKP.09.03.02 Rozwój usług społecznych”. 
Wniosek o rozszerzenie porządku obrad poprzez dodanie punktu „Podjęcie uchwały w sprawie 
przystąpienia Gminy Dragacz do realizacji projektu pod nazwą „Nie jesteście sami” w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Kujawsko-Pomorskiego na lata 2014-
2020, Priorytet RPKP.09.00.00 Solidarne społeczeństwo Działanie RPKP.09.03.00 Rozwój 
usług zdrowotnych i społecznych Poddziałanie RPKP.09.03.02 Rozwój usług społecznych”, 
został przyjęty jednogłośnie, bezwzględną większością głosów, tj. otrzymując następującą ilość 
głosów: 10 – za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – stwierdzam, że porządek obrad został 
rozszerzony o punkt 18. o podjęcie tej uchwały, o której mówiłem. W związku ze zmianą w porządku 
obrad zmienia się kolejność punktów porządku obrad i tak: po punkcie 17. dodaje się punkt 18. 
Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Dragacz do realizacji projektu pod nazwą „Nie 
jesteście sami” w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Kujawsko-
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Pomorskiego na lata 2014-2020, Priorytet RPKP.09.00.00 Solidarne społeczeństwo Działanie 
RPKP.09.03.00 Rozwój usług zdrowotnych i społecznych Poddziałanie RPKP.09.03.02 Rozwój 
usług społecznych. Kolejny punkt 19. Wolne wnioski i zapytania. Punkt 20. Zamknięcie sesji.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Skoro nie ma przechodzimy do kolejnego 
punktu tj. „Przyjęcie protokołów z poprzednich sesji.” 
Do pkt 4 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Protokoły zostały sporządzone i 
wyłożone do wglądu w biurze Rady Gminy oraz umieszczone, jako projekty na stronie Biuletynu 
Informacji Publicznej Gminy Dragacz (BIP). Czy są uwagi do protokołu Nr XI/16 z poprzedniego 
posiedzenia Rady Gminy? Nie widzę. Skoro nie ma uwag, proszę o przegłosowanie protokołu.  
Stwierdzam, że protokół Nr XI/16 został przyjęty jednogłośnie, następującą ilością głosów: 10 - 
za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Kolejny protokół Nr XII/16, czy są uwagi do 
tego protokołu? To jest protokół z sesji nadzwyczajnej Rady Gminy z 30 czerwca 2016 roku. Nie ma 
uwag. Skoro nie ma uwag, proszę o przegłosowanie protokołu.  
Stwierdzam, że protokół Nr XII/16 został przyjęty jednogłośnie, następującą ilością głosów: 10 - 
za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – i następny protokół Nr XIII/16 z sesji 
nadzwyczajnej Rady Gminy z dnia 21 lipca 2016 r. Czy są uwagi do protokołu? Nie widzę. Skoro nie 
ma uwag, proszę o przegłosowanie protokołu.  
Stwierdzam, że protokół Nr XIII/16 został przyj ęty jednogłośnie, następującą ilością głosów: 10 
- za, przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 5 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przechodząc do punktu 5 proszę 
Panią Wójt Gminy o złożenie sprawozdania z działalności między sesjami.  
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – Panie Przewodniczący, Wysoka Rado! Szanowni Państwo! W 
okresie sprawozdawczym tj. od dnia 9 czerwca 2016 roku wydałam 17 zarządzeń, które dotyczyły: 

1) Powołania składu oraz określenia Regulaminu prac komisji konkursowej do oceny i 
rozpatrzenia ofert w związku z otwartym konkursem ofert nr 2/2016 w zakresie turystyki i 
krajoznawstwa, 

2) Powołania składu oraz określenia Regulaminu prac komisji konkursowej do oceny i 
rozpatrzenia ofert w związku z otwartym konkursem ofert nr 3/2016 w zakresie działalności na 
rzecz osób niepełnosprawnych, 

3) Powołania komisji egzaminacyjnej dla nauczyciela ubiegającego się o awans na stopień 
nauczyciela mianowanego (były to 4 zarządzenia), 

4) Powołania zespołu powypadkowego w celu ustalenia okoliczności i przyczyn wypadku 
strażaka Ochotniczej Straży Pożarnej w Wielkim Stwolnie w dniu 17 czerwca 2016 roku, 

5) Zmian w planie dochodów i wydatków budżetu gminy na 2016 rok związanych z otrzymaniem 
kwot dotacji przekazanych z budżetu państwa oraz przeniesienia między rozdziałami i 
paragrafami w ramach działu (3 zarządzenia), 

6) Ogłoszenia wykazu nieruchomości przeznaczonych do sprzedaży (dotyczyło to działek w 
Górnej Grupie), 

7) Zatwierdzenia diagnozy potrzeb edukacyjnych i rozwojowych Szkoły Podstawowej im. 16 
Pułku Ułanów Wlkp. w Grupie, Szkoły Podstawowej w Dragaczu i Gimnazjum im. Feliksa 
Kikulskiego w Michalu, prowadzonych przez Gminę Dragacz, 

8) Powołania Komisji do spraw rozpatrywania wniosków o przyznanie dotacji na zadanie 
polegające na usuwaniu wyrobów zawierających azbest, 

9) Ustalenia terminu składania wniosków o dofinansowanie zakupu podręczników dla uczniów 
uczęszczających do szkół na terenie gminy Dragacz w roku szkolnym 2016/2017 w ramach 
rządowego programu pomocy uczniom „Wyprawka szkolna”, 

10) Informacji o przebiegu wykonania budżetu gminy za I półrocze 2016 rok, 
11) Ogłoszenia o przetargu nieruchomości przeznaczonych do sprzedaży, 
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12) Powołania zespołu kwalifikacyjnego zwanego „Komisją” do przeprowadzenia naboru 
kandydata na wolne stanowisko urzędnicze (dotyczyło to stanowiska ds. zagrożeń i obronnych 
w UG – wybranym został Pan Dawid Skrobiszewski zam. Jeżewo). 

 
Zawarłam następujące umowy: 
1) W dniu 10.06.2016 r. z firmą MPZP Przewierty z Wejherowa na „Budowę sieci wodociągowej 
wraz z przyłączami we Fletnowie”. Wartość robót budowlanych wynosi 1.450.000,00 zł.  Termin 
realizacji upływa w październiku 2016 r. Inwestycja zostanie dofinansowana z pożyczki umarzalnej w 
kwocie 940.000,00 zł zaciągniętej w Wojewódzkim Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Toruniu. 
2) W dniu 16.06.2016 r. z biurem projektowym PROJWENT Kazimierz Robionek z Grudziądza na 
pełnienie funkcji inspektora inwestorskiego przy realizacji budowy wodociągu we Fletnowie. Wartość 
umowy: 9.594,00 zł. 
3) W dniu 1 lipca 2016 r. z firmą FENIKS z Grudziądza na „Przebudowę ulicy Ogrodowej wraz z 
placem manewrowym w Górnej Grupie”. Wartość robót wynegocjowano na kwotę 22.755,00 zł. 
Roboty zostały zakończone i odebrane w dniu 28 lipca 2016 r.  
4) W dniu 6 lipca 2016 r. z firmą PBD S.A. ze Starogardu Gdańskiego na roboty budowlane związane 
z utwardzeniem części drogi gminnej nr 0537006 w Dolnej Grupie. Wartość robót wynegocjowano na 
kwotę 35.035,00 zł. Tu chodzi o sam zjazd za „kominkami” bardzo stromy zjazd, którym płyną wręcz 
potoki wody przy opadach i ona zalewają gospodarstwo Pana Pieniążka. Nie utwardzamy całego 
odcinka drogi, a jedynie ten fragment, żeby przede wszystkim uregulować stosunki wodne na tym 
odcinku.  
5) W dniu 11 lipca 2016 r. z Przedsiębiorstwem Budowy Dróg i Mostów Spółka z o.o. ze Świecia na 
„ Przebudowę drogi gminnej nr 0537013 od drogi powiatowej nr 1254C”. Wartość robót określono na 
kwotę: 522.042,21 zł. Termin zakończenia zadania wyznaczono na dzień: 30.09.2016 r. Inwestycja 
będzie dofinansowana ze środków UE w ramach PROW.  
6) W dniu 14.07.2016 r. z Panem Adamem Mellerem ze Świecia na pełnienie funkcji inspektora 
nadzoru inwestorskiego nad realizacją inwestycji pn.: „ Przebudowa drogi gminnej nr 0537013 od 
drogi powiatowej nr 1254C”. Wynagrodzenie w kwocie  7.000,00 zł ustalono na podstawie zapytania 
ofertowego. 
7) W dniu 20.07.2016 roku z Panem Adamem Mellerem ze Świecia na wykonanie dokumentacji 
projektowej do zgłoszenia robót budowlanych związanych z przebudową drogi gminnej nr 0537003 
Górna Grupa – Michale. Wartość prac projektowych wynegocjowano na kwotę: 18.000,00 zł. 
8) W dniu 21.07.2016 r. z Biurem Projektów Budowlanych Anna Grenda - Wołkow z Chełmży na 
wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania inwestycyjnego pn.:„Budowa drogi rowerowej 
wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 272 na odcinku Dolna Grupa - Grupa”. Wartość prac projektowych w 
zapytaniu ofertowym określono na kwotę: 31.980,00 zł, 
9) W dniu 26.07.2016 r. z firmą PHU Jacek Jakubczak z Bydgoszczy na remont pomieszczeń w 
budynku administracyjnym Urzędu Gminy w Dragaczu z przeznaczeniem na posterunek Policji. 
Wartość robót remontowych wynegocjowano na kwotę 114.999,00 zł. Zakończenie robót planowane 
jest na koniec sierpnia. Mogę powiedzieć, że wszystko przebiega zgodnie z planem. Od 1 września 
komisariat powinien ruszyć, ale wczoraj, to także informacja dla Pana Przewodniczącego, Komenda 
Wojewódzka Policji poinformowała mnie o zmianie terminu oficjalnego otwarcia i już dzisiaj 
wszystkich Państwa Radnych zapraszamy na 29 września. Komisariat będzie funkcjonował od 1 
września, ale oficjalne otwarcie nastąpi 29 września. Godzina nie jest jeszcze znana, prawdopodobnie 
10.00 rano jeszcze wszystkich Państwa poinformujemy.  
10) W dniu 02.08.2016 r. z firmą MEBLOPOL z Golubia Dobrzynia na dostawę mebli biurowych dla 
potrzeb wyposażenia remontowanych pomieszczeń w budynku Urzędu Gminy z przeznaczeniem dla 
posterunku Policji. Zgodnie z zapytaniem ofertowym wartość dostawy określono na kwotę: 9.427,00 
zł.  
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11) W dniu 08.08.2016 r. z firmą projektową PSBUD Piotr Świrzyński  z Wałdowa Szlacheckiego  
zawarto umowę na wykonanie dokumentacji projektowej związanej „Przebudową świetlicy wiejskiej 
oraz remizy we  Fletnowie”. Wartość umowy została wynegocjowana na kwotę: 9.840,00 zł. 
 
12) W dniu 25.07.2016 r. z firmą MEBLOBIT z Grudziądza na wykonanie i montaż mebli biurowych 
do Urzędu Gminy pokój nr 1 za kwotę 7.995,00 zł. 
13) W dniu 27.07.2016 r. z Firmą AWJ Wojciech Jaworski z Bydgoszczy na opracowanie projektów 
miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego dla terenów Nowe Marzy i Mniszek za kwotę 
18.450,00 zł oraz dla terenu w Dragaczu –chodzi tutaj o przedszkole za kwotę 8.610,00 zł 
14) W dniu 28.07.2016 r. z firmą Instalacje Elektryczne – Pomiary Naprawa Sprzętu AGD Ryszard 
Hejnowski z Warlubia na wymianę wewnętrznej elektrycznej instalacji zasilającej w budynku 
świetlicy w Wielkim Stwolnie za kwotę 25.215,00 zł. 
15) W dniu 4.08.2016 r. z firmą BUDMAX REGAŁY Sp. z o.o. z Gdańska na dostawę i montaż 
regałów przesuwanych do archiwum w Urzędzie Gminy za kwotę 12.915,00 zł. 
16) W dniu 17.06.2016 r. z firmą „POMERANIA” z Bydgoszczy na opracowanie opinii szacunkowej 
wartości rynkowej działek nr 73/3, 73/4 i 73/5 położonych w obrębie geodezyjnym Górna Grupa za 
kwotę 553,50 zł. 
17) Z firmą EDU-Consulting Szkolenia – Doradztwo- BHP Anny Wiechowskiej z Kwidzyna na 
sporządzenie studium wykonalności do projektu „Kompleksowa modernizacja energetyczna budynku 
Gminnej Przychodni Zdrowia w Dolnej Grupie wraz z przebudową kotłowni z węglowej na 
olejową/biomasę” za kwotę 5.000,00 zł oraz do projektu „Budowa przedszkola w Grupie” za kwotę 
5.000,00 zł.  
18) W dniu 5 sierpnia 2016 r. z Panią Jolantą Gadomską zam. w Górnej Grupie na udzielenie dotacji 
w wysokości 1.000,00 zł na usunięcie odpadów zawierających azbest. 
19) Z firmą Zakład Zduński z Grudziądza na przestawienie 4 pieców kaflowych na osiedlu cywilnym 
w Grupie za kwotę 9.200,00 zł, 
20) Z firmą Usługi Ogólnobudowlane z Grudziądza na wykonanie remontu klatki schodowej w 
budynku mieszkalnym w Grupie przy ul. Hallerczyków 2 B za kwotę 37.793,84 zł. 
21) Z firmą „TUCHOLSKI z Grudziądza na wykonanie i montaż 12 balustrad schodowych o 
wysokości 110 cm z 2 przeciągami w budynku mieszkalnym w Grupie na osiedlu cywilnym za kwotę 
5.022,00 zł. 
22) dwie umowy na adopcję psa ze schroniska wyłowionego z terenu Gminy Dragacz. 
Ponadto: 
W dniu 14 lipca 2016 r. dokonano odbioru robót związanych z „Przebudową drogi gminnej, 
dojazdowej do gruntów rolnych w granicach pasa drogowego o długości 0,860 km w miejscowości 
Michale”. Wykonawcą robót było Przedsiębiorstwo Budowy Dróg S.A. ze Starogardu Gdańskiego za 
kwotę brutto: 490.549,51 zł. Zadanie zostało dofinansowane ze środków województwa kujawsko - 
pomorskiego w ramach Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych w wysokości 131.250,00 zł.  
W dniu 20 lipca 2016 r. dokonano odbioru robót związanych z „Przebudową drogi gminnej nr 
0537014 (ul. Piaskowa i Pocztowa) w granicach pasa drogowego w miejscowości Górna Grupa”. 
Wykonawcą robót była firma FENIKS z Grudziądza wybrana w przetargu za kwotę brutto: 
840.005,29 zł. Zadanie zostanie dofinansowane ze środków budżetu państwa w ramach „Programu 
rozwoju gminnej i powiatowej infrastruktury drogowej na lata 2016 – 2019” w kwocie: 420.003,00 zł. 
W dniu sporządzenia informacji Urząd Wojewódzki nie wyznaczył jeszcze terminu zawarcia umowy. 
Złożono do Urzędu Marszałkowskiego Województwa Kujawsko-Pomorskiego wnioski o 
dofinansowanie na: 
- „Opracowanie Gminnego Programu Rewitalizacji dla obszarów zdegradowanych Gminy Dragacz do 
roku 2020+”. Wartość całkowita wniosku 33.860,00 zł, Dofinansowanie RPO Techniczna pomoc w 
wysokości 30.470,00 zł. Wniosek oczekuje na wynik. 
- „Kompleksowa modernizacja energetyczna budynku Gminnej Przychodni Zdrowia wraz z 
przebudową kotłowni z węglowej na biomasę”. Wartość całkowita wniosku 574.657,20 zł. 
Dofinansowanie RPO priorytet 3.3 w wysokości 331.693,14 zł. Wniosek oczekuje na wynik „Polityka 
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terytorialna lista podstawowa”. Przeszliśmy ocenę formalną. W tej chwili wniosek podlega ocenie 
merytorycznej. 
- „Edukacja innowacyjna i eksperymentalna”. Wartość całkowita wniosku 100.147,50 zł. 
Dofinansowanie RPO 10.2.2 w wysokości 86.737,50 zł. Wniosek oczekuje na wynik „Polityka 
terytorialna lista podstawowa”. 
- „Kompetencje kluczowe szansą na lepszy start – etap I” Wartość całkowita wniosku 628.541,88 zł. 
Dofinansowanie RPO w ramach osi 10.2.2 w wysokości 596.548,38 zł. Wniosek oczekuje na wynik 
„Polityka terytorialna”, ale na liście rezerwowej. Poza tym będziemy dzisiaj jeszcze mówić o już 
zatwierdzonym projekcie GOPS-u. Skierowany jest do osób niepełnosprawnych i osób starszych.  
W ramach wydatkowania funduszu sołeckiego podpisałam umowę: 
1) Z firmą FIT Park z Torunia na siłownię w Dragaczu, Grupie, Grupie Osiedle, Górnej Grupie i 
Michalu za kwotę 56.961,30 zł. 
2) Z firmą Wielobranżowe Ogólnokrajowe Przedsiębiorstwo „BAZA” z Cerniewic na wykonanie 
projektu budowlanego na budowę schodów zewnętrznych w Dolnej Grupie za kwotę 2.700,00 zł. 
3) Z firmą „FENIKS” z Grudziądza na utwardzenie kamieniem łamanym w Wielkim Zajączkowie i 
Wielkim Lubieniu za kwotę 26.000,00 zł. 
4) Z firmą F.H.U. Honoraty Kąkol z Odry na wykonanie 3 kompletów mebli ogrodowych dla 
sołectwa Michale za kwotę 2.130,00 zł. 
5) Z firmą Asklepios Małgorzata Jania ze Szczecina na wykonanie dwóch ławek miejskich za kwotę 
984,00 zł. 
6) Z firmą PUH Elektro-Remont z Grudziądza na utwardzenie terenu 78 m2 pod siłownią w Grupie za 
kwotę 8.100,00 zł. 
Rozpatrzyłam pozytywnie 2 wnioski o umorzenie opłaty za odbiór i gospodarowanie odpadami 
komunalnymi na kwotę 288,00 zł, 2 wnioski o umorzenie podatku rolnego na kwotę 584,00 zł oraz 6 
wniosków o umorzenie podatku od nieruchomości na kwotę 5.555,00 zł. Pozytywnie rozpatrzyłam 2 
wnioski o rozłożenie na raty należności za wodę na kwotę 592,55 zł. 
Poza tym odbyły się następujące spotkania, w których brałam udział: 
11 czerwiec – festyn rodzinny w Wielkim Lubieniu z okazji Dnia Dziecka organizowany przez SP w 
Dragaczu, 
11 czerwiec – Dzień Dziecka na osiedlu cywilnym w Grupie, 
18 czerwiec – Dni Otwarte w Ośrodku dla Cudzoziemców, tutaj reprezentowała mnie Pani Sekretarz i 
Pan Przewodniczący, który, ja o tym nie wspominam, ale Pan przewodniczący bierze oczywiście 
udział we wszystkich spotkaniach, w których biorę udział ja, a nawet w niektórych jeszcze sam.  
17 – 19 czerwiec – Igrzyska Olimpijskie Sportowców LZS, to jest wielka, wielka impreza, na którą 
przyjeżdżają sportowcy praktycznie z całego województwa kujawsko-pomorskiego LZS - czyli 
Ludowe Zespoły Sportowe. To jest w ogóle impreza, która ma być czymś w rodzaju naśladownictwa 
mistrzostw olimpijskich świata, olimpiady po prostu i tak jak była olimpiada w Rio w tym roku, tak 
odbyła się olimpiada Rio LZS w Chełmnie, czyli to była olimpiada Chełmno Rio.  Proszę Państwa nie 
sądziłam, że jest to impreza zorganizowana z tak dużym rozmachem, bo przyjeżdżają sportowcy, 
którzy mają stroje reprezentujące dana gminę, mają loga swojej gminy mają nawet tak jak na 
prawdziwych olimpiadach ogromne maskotki, które mają reprezentować ich gminę. My braliśmy 
udział razem z wiceprzewodniczącym Rady Gminy Krzysztofem Książką. Najpierw 17-tego w piątek 
w otwarciu, tej olimpiady 18-tego mieliśmy przyjemność uczestniczyć w zawodach sportowych. 
Daliśmy radę. Krzysztof trochę lepiej, ja tak trochę gorzej, ale się nie zabiłam na przykład jeżdżąc na 
hulajnodze. Także uważam, że to duży sukces. 19-tego czerwca było oficjalne zamknięcie. Wszystko 
wygląda tak jak prawdziwa olimpiada, więc na kolejne tego typu igrzyska naprawdę zapraszam 
zachęcam do udziału. Poza tym planując budżet i mając świadomość, że takie igrzyska mają się 
odbyć, one się odbywają raz na 4 lata, warto pomyśleć o tym, żebyśmy, jako gmina też byli godnie 
reprezentowani. Trochę byłam zawstydzona, nie ukrywam tym, że tylko Pan Miedzik Adam miał górę 
od dresu sprzed wielu, wielu lat jeszcze z dawnym godłem gminy, a poza tym nikt nie miał 
firmowego stroju, a wszystkie inne gminy były tak wystrojone, że po prostu. Dobrze, że pojechaliśmy. 
Dobrze, że widzieliśmy. Przy kolejnej tego typu okazji, jeśli ktoś z Państwa będzie zasiadał nadal w 
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radzie gminy, to bardzo proszę pamiętać, że wypada zadbać żeby nasi reprezentanci nas godnie 
reprezentowali, co z resztą uczynili i na naszej stronie wymieniliśmy wszystkich, którzy osiągnęli na 
tej olimpiadzie sukcesy.  
21 czerwiec – spotkanie z mieszkańcami w sprawie budowy przydomowych oczyszczalni ścieków, 
22 czerwiec – Święto Najlepszych w Szkole Podstawowej w Grupie, 
27 czerwiec – spotkanie negocjacyjne Obszaru Strategicznej Interwencji w Grudziądzu, 
29 czerwiec – spotkanie negocjacyjne Zarządu Obszaru Rozwoju Społeczno – Gospodarczego 
Powiatu Świeckiego, 
29 czerwiec – zakończenie roku szkolnego w Przedszkolu Samorządowym w Górnej Grupie, 
2 lipiec – spotkanie podsumowujące projekt "Na dobry początek! Mały przyjaciel natury" w Mniszku, 
4 lipiec – spotkanie z przewoźnikiem PKS w terenie, w związku z organizacją dojazdów szkolnych z 
Nowych Marz, 
9 lipiec – Święto Pomidora w Wielkim Lubieniu, 
12 lipiec – Piknik Rodzinny w Michalu, tam była Pani Sekretarz i Pan Przewodniczący, 
14 lipiec – Dożynki Sołeckie w Wielkim Stwolnie, 
14 lipiec – uroczyste otwarcie ThyssenKrupp Energostal, 
23 lipiec – Święto Ogórka w Wielkim Stwolnie, 
30 lipiec – festyn integracyjny OSP w Wielkim Stwolnie. Dziękuję.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt za złożone sprawozdanie z 
działalności między sesjami.  
Do pkt 6 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przystępujemy do punktu 
następnego 6.  Proszę Radnych o zgłaszanie wniosków i interpelacji. Ale zanim udzielę pierwszego 
głosu chciałem powiedzieć, że doszedł następny Radny Pan Rafał Pilarski, którego serdecznie witam. 
Aktualnie uczestniczy w sesji 11 radnych. Proszę o zgłaszanie wniosków i interpelacji. Pan Radny 
Józef Walczyk. Proszę mówić do mikrofonu, bo nie słychać.  
Radny Pan Józef Walczyk – żwirownie w Górnej Grupie zajmują obszar około 100 hektarów i 
znajdują się bezpośrednio nad źródłami wody głównego zbiornika wód ziemnych, które zasilają 
hydrofornię w Górnej Grupie. Ta zaś zasila Gminę Dragacz. Poziom warstwy wodonośnej zaczyna się 
od 22 metrów nad poziomem morza. Poziom rzędnych terenu niezdegradowanych to około 60 metrów 
nad poziomem morza. Inwestorzy na tych terenach zdjęli i wywieźli piasek i żwir, to około 40 
metrów. Warstwa wodonośna na tych terenach została odkryta. Miejscami wyszła woda. Źródła - 
mapa hydrogeologiczna Polski 1:50 000 arkusz Rudnik 244 Ministerstwa Ochrony Środowiska i 
Państwowego Instytutu Geologicznego. Po byłej żwirowni złoża 6 i 7 w Górnej Grupie o powierzchni 
11 hektarów właściciel chce założyć plantację „Paulowni”.  Jest to drzewo, które rośnie w ciągu 6 lat 
do wysokości 16 metrów i średnicy pnia 30 cm. Następnie jest ścinane i drzewo odbija z pnia. Cykl 
powtarza się 4 razy. Takie przyrosty paulowni są możliwe tylko przy intensywnym nawożeniu i 
nawadnianiu liniami kroplującymi. Jest to drzewo klon, genetycznie zmodyfikowane, wyhodowane w 
Hiszpanii. Ma duże wymagania nawozowe i wodne. Ze względu na ilość, częstotliwość nawożenia 
drzewo, to nie powinno być sadzone na odkrytym zbiorniku, gdyż nawóz będzie bezpośrednio płynął 
do warstwy wodonośnej tutaj w tym miejscu chcę dodać, że korzenie wydzielają toksyczne 
substancje. Jest to żwirownia, która należała do Pana Mielczarka i na tę żwirownie została wydana 
decyzja rekultywacyjna Starostwa Powiatowego w Świeciu 29 stycznia 2010 roku ustalająca leśny 
kierunek rekultywacji. Termin zakończenia rekultywacji 15 maj 2011 rok. Osobą obowiązaną do 
rekultywacji jest Pan Tadeusz Mielczarek. Wydając decyzje dotyczące rekultywacji gruntów organy 
administracji przede wszystkim chronią interes publiczny. Tak w wyroku powiedział Naczelny Sąd 
Administracyjny w Warszawie, wyrok z dnia 02.04.2007 r. II OSK 1018/06. Wobec powyższych 
faktów wnoszę o uściślenie zapisu w strefie pośredniej dotyczącego stosowania nawozów na terenach 
zdegradowanych i zakaz stosowania nawozów na terenach zdegradowanych - wyrobiskach 
żwirowych. W przypadku zanieczyszczenia wód nie będzie czasu, ani technicznych możliwości na 
działania naprawcze. Obowiązkiem samorządu jest zmniejszenie ryzyka zanieczyszczenia głównego 
zbiornika wód nr 129 dla obecnych i przyszłych pokoleń. Załączniki decyzje Starostwa Powiatowego 
w Świeciu dotyczące rekultywacji. Dziękuję. 
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Panu Radnemu. Niech Pani Wójt 
spróbuje.  
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – jeżeli chodzi o to, co mówił Pan Kazimierz (Józef Walczyk) 
jest to na razie propozycja ze strony Pana, który zakupił ten teren żwirowni. Zjawił się w Urzędzie 
Gminy i zaprosił nas na plantację tego typu, którą już stworzył pod Stolnem, czyli niedaleko nas. 
Byliśmy, oglądaliśmy. Był Pan Kazimierz, był Pan Przewodniczący Rady Gminy, była Pani Justyna 
Piwowarczyk, która w tej chwili zastępuje Panią Kasię i zajmuje się ochroną środowiska, był Pan 
Krystian Żłobiński i byłam ja. Widzieliśmy tą plantację. Mam zdjęcia, jeśli ktokolwiek chciałby 
zobaczyć jak ta paulownia wygląda, to mogę pokazać, ale na razie na dzień dzisiejszy ten Pan nawet 
nie złożył z tego, co wiem, wniosku o rozpoczęcie rekultywacji. Jeżeli złoży ten wniosek, to złoży go 
do Powiatu i decyzje na temat rekultywacji będzie podejmował urząd powiatowy, Starostwo. Ja w 
imieniu Gminy wydam jedynie opinię i to będzie opinia albo pozytywna, albo negatywna, ale 
najpierw musi w ogóle wpłynąć wniosek żebyśmy mogli się nad tym zastanawiać i decydować jak ma 
wyglądać nasza opinia.  Myślę, że z tego, co szukaliśmy informacji na temat paulowni, jest ich bardzo 
niewiele i na razie niewiele na ten temat można powiedzieć. Tak naprawdę nie wiemy, jakie 
nawożenie będzie niezbędne, w jakiej ilości, czy rzeczywiście korzenie wydzielają toksyczne 
substancje, czy nie. Chcielibyśmy poznać informacje na temat paulowni z tego wiarygodnego źródła. 
Mamy na szczęście wśród nas Leśnika, wiceprzewodniczącego Rady Gminy Pana Krzysztofa 
Książkę, wierzymy, że będzie czuwał nad merytorycznym opracowaniem wszystkich informacji 
dotyczących paulowni. Jeżeli chodzi o Pana wniosek, co do uściślenia zapisu dotyczących stosowania 
nawozów. Proszę Państwa w momencie, kiedy objęłam stanowisko Wójta jakieś półtora roku temu, 
nie chce powiedzieć, że było to 12 czy 16 miesięcy temu, ale zresztą po sugestiach RZGW z Gdańska, 
czyli Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej z Gdańska po ich sugestiach wystąpiłam o zmianę 
nakazów i zakazów. Bodajże w ubiegłym miesiącu one po prawie półtorarocznej procedurze te nakazy 
i zakazy zostały na nowo opracowane przez RZGW w Gdańsku. Zostały dostosowane do aktualnych 
przepisów i myślę, że RZGW nie wyrazi żadnej zgody na jakiekolwiek zmiany. Ponieważ w tym 
miesiącu, czy ubiegłym miesiącu skończyli procedurę zmian i one są zaktualizowane, zgodne z 
najnowszymi obowiązującymi przepisami. I tutaj wnioskowanie o kolejne zmiany mogło być również 
w konsekwencji dla nas o tyle niebezpieczne, że nie będziemy w stanie wydobywać żwiru z naszej 
gminnej żwirowni w Górnej Grupie, o co się staramy. No i jak wszyscy Państwo wiecie chcielibyśmy 
ten żwir sprzedać na potrzeby budowy S5, więc myślę, że nad takim wnioskiem trzeba by się 
naprawdę zastanowić jeszcze wspólnie i go przedyskutować.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt. No proszę.  
Radny Pan Józef Walczyk – jest też tak, że nikt nie przewidział, że ktoś zechce sypać nawóz 
bezpośrednio do warstwy wodonośnej, a ze sprawą można odczekać to nie ma problemu.  
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – jeśli mogę, to znaczy Panie Kazimierzu, przewidział ponieważ 
są normy dla rolników określone.  
Radny Pan Józef Walczyk – normy dotyczą terenów niezdegradowanych. Mówimy o wyrobiskach 
żwirowych, gdzie żwir jest wybrany na głębokość 40 metrów. Ja mówię o tych terenach. Ja nie mówię 
o terenach niezdegradowanych.  
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – ja powiem tak, normy obowiązują w strefie pośredniej ochrony 
ujęcia wody pitnej. Nieważne, czy to jest teren zdegradowany, czy to jest teren rolniczy. Jest strefa 
pośrednia i dla tej strefy są jednolite normy i nie sądzę, nie chcę kłaść głowy pod topór, ale nie sądze 
żeby z prawnego punktu widzenia możliwe było wydzielenie w strefie jeszcze dodatkowych stref. Bo 
to byłoby tworzenie podstrefy, w strefie, ale to jest już tylko dywagacja. RZGW ma określone 
przepisy, których się trzyma tworząc nakazy i zakazy dla strefy i to już jest mały wydzielony obszar 
no i na tym obszarze nie rozróżnia się, nie wiem, terenów budowlanych, rolniczych, zdegradowanych. 
To jest obszar, który podlega szczególnej ochronie i dla tego obszaru są jednolite nakazy i zakazy. Ale 
zapytanie wystosować i zapytać możemy.  
Radny Pan Józef Walczyk – dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Ja myślę, że na dzień dzisiejszy to 
chyba wszystko, bo już więcej tutaj nie mamy danych żeby więcej tu na ten temat mówić. Ja ze swej 
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strony prosiłem Zastępcę Przewodniczącego, jest i akurat pracuje w tym zawodzie i żeby zasięgnął 
gdzieś informacji takich na temat uprawy tych drzew. Żeby na etapie opiniowania wniosku, skoro 
takie zapytanie czy pismo do nas wpłynie, to wtedy będziemy już bardziej konkretnie na ten temat 
mówić. To tyle jeśli chodzi o ten wniosek. Czy są dalsze wnioski? Pan Radny Galanty proszę zabrać 
głos. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Pani Wójt, ja mam sprawę mniejszego kalibru. Całkiem małego 
kalibru. Nie wiem, dlaczego, ale nie widzę reprezentacji naszego sołectwa na dożynkach. Czyżby 
zabrakło ławek? Czyżby nie przeszła jakiejś eliminacji? Może Pani nam powie, co się dzieje, że nie 
ma od nas nikogo? 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – Pan Sołtys nie zgłosił Państwa reprezentacji, a dlaczego to  
szczerze mówiąc nie wiem. Może nie znalazł w Grupie żadnych rolników. Ja wiem, zawsze z Grupy  
byli działkowicze, ale nic nie stoi na przeszkodzie żeby was dopisać. Myślałam, że to jest jakaś  
wspólnie podjęta przez sołectwo przedyskutowana decyzja. My zapraszamy w każdym razie.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Kto jeszcze z Radnych chciałby  
zabrać głos w tym punkcie porządku obrad? Nie widzę.  
Do pkt 7 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – w kolejnym punkcie mamy 
„Informację o przebiegu wykonania budżetu gminy za I półrocze 2016 roku”. Materiały były 
omawiane, analizowane na posiedzeniach wszystkich komisji Poproszę Skarbnika Gminy Panią Lidię 
Piechocińską o zabranie głosu i krótkie wprowadzenie. 
Skarbnik Gminy Pani Lidia Piechocińska – Panie Przewodniczący, szanowni Radni, jak co roku Wójt 
ma obowiązek do 30 sierpnia przedstawić informację o przebiegu wykonania budżetu gminy za I 
półrocze danego roku. To zostało uczynione, informacja została przekazana Radzie, została 
przekazana Regionalnej Izbie Obrachunkowej. Na dzień dzisiejszy nie mamy jeszcze odpowiedzi, czy 
informacji, opinii na temat tej informacji o przebiegu wykonania budżetu, ale ona na pewno dojdzie. 
Mam nadzieję, że ta opinia będzie pozytywna. Tutaj chciałbym Państwu przedstawić bardzo króciutko 
ogólne informacje o przebiegu wykonania budżetu gminy za i półrocze 2016 roku. Plan dochodów 
budżetu gminy został zrealizowany 56,2%.  Plan był 25.652.407,05 zł; wykonanie jest. 14.430.243,18 
zł. W tym plan dochodów bieżących 24.799.157,05zł; wykonanie 14.428.859,92zł; to jest 58,18%. 
Dochody majątkowe plan 853.250,00 zł; wykonanie 1.347,26 zł, to jest 0,16%. Tutaj głównie na te 
dochody majątkowe to składają się z dotacji na zadania inwestycyjne, jak mówiłam na komisjach, te 
środki będą wpływać w drugim półroczu 2016 roku w zależności od terminu zrealizowanego i 
przyjęcia do rozliczenia zadania, które jest realizowane przy udziale dofinansowania. Wydatki 
budżetu plan ogółem na 30 czerwca mamy 30.603.341,18 zł i wykonanie 12.492.325,70 zł to jest  
40,82%. W tym wydatki bieżące plan 23.886.392,40 zł; wykonanie 12.404.354,20 zł, to jest 51,93%. 
Wydatki majątkowe plan 6.716.948,78 zł i wykonanie 87.971,50 zł; to jest 1,31 %. Tutaj też w tej 
części opisowej całej informacji z przebiegu wykonania za I półrocze staraliśmy się opisać 
poszczególne zadania inwestycyjne, w jakim stopniu są realizowane, kiedy jest termin realizacji, jakie 
zostały zawarte umowy, albo dlaczego na przykład na 30 czerwca nie ma zawartych umów na 
realizację zadania to Państwo na pewno zwróciliście uwagę czytając załącznik nr 3, tabelaryczne 
zestawienie realizacji zadań inwestycyjnych i podobnie w tej części opisowej, jak mówiłam, jest 
opisane każde zadanie do realizacji. Proszę Państwa planowany deficyt na 30 czerwca 2016 roku 
wynosił 4.950.934,13 zł. Zamyka się można powiedzieć ten budżet w skrócie na 30 czerwca tak 
zwaną nadwyżką, czyli wynikiem dodatnim 1.937.917,48 zł. Tutaj na pewno wpływ na taki wynik 
półroczny ma realizacja dochodów i wydatków majątkowych. Dziękuję.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Skarbnik za zabranie głosu i 
krótkie omówienie informacji z przebiegu wykonania budżetu. Ja mam pytanie. Na tą chwilę nie 
mamy opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej odnośnie wykonania budżetu za i półrocze, nie ma? 
Skarbnik Gminy Pani Lidia Piechocińską – nie ma. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – to pozwólcie Państwo, że teraz zapytam się 
Radnych. Czy ktoś w sprawie wykonania budżetu chciałby zabrać głos? Nie widzę. To może ja tak w 
kilku zdaniach po swojemu ocenię. Chciałem powiedzieć, że jeśli chodzi o wykonanie budżetu za I 
półrocze, to mamy dobre wskaźniki, bo dochody budżetu gminy są ponad 50% wykonane i bieżące. 
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Jedynie tutaj dochody majątkowe, ale to są niezależne od działania Pani Wójt, Pani Skarbnik, musimy 
poczekać, aż wpłyną dotacje. Wydaje mi się, że bardzo dobre jest wykonanie wydatków budżetu 
gminy, bo jest przewaga dochodów nad wydatkami. Wydatki bieżące 51,93%, no gorzej wygląda z 
wydatkami majątkowymi, ale jak się przyjrzymy na dzień dzisiejszy, to już ten wskaźnik poszedł 
mocno do góry, bo między innymi mamy już zrealizowane szereg zadań inwestycyjnych, które na 30 
czerwca nie były wykonane, ale już w tej chwili są. To jest między innymi przebudowa drogi 
powiatowej Mniszek-Nowe Marzy, my żeśmy to dotowali i przebudowa ulicy Pocztowej i Piaskowej, 
przebudowa ulicy Ogrodowej wraz z placem manewrowym. Budowa szatni w Szkole Podstawowej w 
Dragaczu. Siłownie zewnętrzne w kilku wsiach i wiele jeszcze mniejszych inwestycji. Także mnie się 
wydaje, że tutaj zagrożenia, jeśli chodzi o realizację inwestycji nie będzie. W tej chwili trwa budowa 
sieci wodociągowej z przyłączami w Fletnowie i rozpoczęła się przebudowa drogi gminnej Michale –
Dragacz. To jest tu za sklepami w Dragaczu w prawo jak się skręca. Także mi się wydaje, że tutaj 
zagrożeń nie ma i trzeba powiedzieć, że zarówno Pani Wójt, jaki Pani Skarbnik Gminy dobrze 
realizowały te zadania, jakie mamy określone w budżecie gminy na ten rok. Jeszcze raz się zapytam, 
czy ktoś w tej sprawie chciałby zabrać głos? Nie widzę. 
Do pkt 8 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przechodzimy do punktu 
następnego „Analiza oświadczeń majątkowych”. Chciałem powiedzieć, że informację przedstawiła 
Pani Wójt z analizy oświadczeń majątkowych osób, które podlegają Pani Wójt. Ja natomiast 
złożyłem informacje z analizy oświadczeń majątkowych wszystkich radnych. I z jednej i z drugiej 
informacji nie wynika żeby były jakieś zastrzeżenia do przedstawionych, do złożonych oświadczeń 
majątkowych. Do tej pory Urząd Skarbowy nie przysłał nam żadnych zastrzeżeń. Chciałem tylko 
powiedzieć, że oświadczenia w tym roku, ale zostaliśmy trochę przedtem poinstruowani, w jaki 
sposób je wypełniać żeby uniknąć ubiegłorocznych drobnych uwag. Także muszę powiedzieć, że 
wszystko oświadczenia, te które wpłynęły do Pani Wójt i do mnie zostały wypełnione prawidłowo, 
bez uwag, bez błędów i za to chciałbym wszystkim tym, którzy składali oświadczenia majątkowe 
podziękować. To tyle, jeśli chodzi o punkt 8.  
Do pkt 9 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przechodzimy do punktu 9. Mamy 
sprawozdanie z działalności Zakładu Usług Komunalnych w Dragaczu za 2015 rok. Proszę Panią 
Dyrektor Zakładu Usług Komunalnych Sabinę Czarnecką o kilka słów wprowadzenia. 
Dyrektor Zakładu Usług Komunalnych Pani Sabina Czarnecka – Panie Przewodniczący, wysoka 
Rado, szanowni Państwo, Zakład Usług Komunalnych złożył sprawozdanie z działalności za 2015 rok 
w innej formie niż zwykle to robił. Jest to forma bardzo rozszerzona, szczegółowa na życzenie 
Państwa. Zostały zawarte informacje, które do tej pory nie były zawierane w sprawozdaniu i były one 
omawiane na wspólnym posiedzeniu komisji rady. Jeżeli ktoś z Państwa ma jeszcze jakieś pytania, co 
do sprawozdania to chętnie udzielę wszelkich informacji. Dziękuje.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Czy w tym punkcie porządku obrad 
ktoś z Radnych chciałby zabrać głos? Nie widzę. Wydaje mi się, że żeśmy sobie powiedzieli na tym 
wspólnym posiedzeniu wszystkich komisji. Ja chciałbym tylko do tego punktu porządku obrad 
dopowiedzieć. Zresztą dopowiedzieć to, co już chyba było mówione, żeby na ten rok dobrze 
popracować przy kalkulacjach dotyczących taryf. Wszystkich taryf, na wodę i na odprowadzanie 
ścieków, na ogrzewanie żeby nie było tutaj żadnych zastrzeżeń, uwag, co do stosowanych stawek. To 
tyle. 
Do pkt 10 – Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – Przechodzimy do punktu 
następnego. 10. Informacja o funkcjonowaniu placówek oświatowych prowadzonych przez Gminę 
Dragacz w roku szkolnym 2015/2016. Materiały były omawiane na posiedzeniach wszystkich 
komisji. Proszę obecnie Dyrektora Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Panią Jolantę 
Pernak o kilka słów wprowadzenia.  
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – Panie 
Przewodniczący, wysoka Rado, informację o funkcjonowaniu placówek oświatowych prowadzonych 
przez Gminę Dragacz w danym roku szkolnym przedstawiamy corocznie. Informacja sporządzana 
jest w oparciu o materiały opracowane przez dyrektorów szkół, przedszkola oraz własne SAPO. 
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Informacja ta dotyczy działalności dydaktycznej, wychowawczej i opiekuńczej Gimnazjum w 
Michalu, Szkół Podstawowych w Grupie, w Dragaczu, Przedszkola w Górnej Grupie. W 
działalności tej placówki w danym roku uwzględniają kierunki polityki oświatowej państwa 
określone przez MEN, priorytety KO oraz własne kierunki rozwoju wynikające z 
perspektywicznego planu rozwoju danej placówki. Do takich priorytetów polityki oświatowej 
państwa w roku szkolnym należało między innymi wzmocnienie bezpieczeństwa dzieci i młodzieży, 
upowszechnianie czytelnictwa wśród dzieci i młodzieży, edukacja matematyczna i przyrodnicza w 
kształceniu ogólnym, czy szkoła otwarta. W informacji przedstawiamy działalność bibliotek 
szkolnych, świetlic szkolnych, działania prozdrowotne, profilaktyczne, ofertę zajęć dydaktycznych, 
dodatkowych, rozwijających, wyrównawczych. Podajemy informację o ilości wycieczek, wycieczek 
programowych, zawodów, konkursów, przeglądów, wyjazdów do kin, do teatru. Jest też wzmianka 
o działalności jedynej w gminie, gromady ruchowej przy Szkole Podstawowej w Dragaczu. 
Materiały zawierają informacje o organizacji pomocy psychologiczno-pedagogicznej w tym 
najważniejsze aspekty działania pedagogów i psychologów szkolnych. Może tutaj tylko dodam, że 
od stycznia 2016 roku zwiększono zatrudnienie psychologa do 3 godzin tygodniowo w przedszkolu, 
10 godzin w Gimnazjum, 12 godzin w Szkole Podstawowej w Grupie i 6 godzin w Szkole 
Podstawowej w Dragaczu. Łącznie jest to 1,55 etatu, a zaczynaliśmy od 0,5 etatu w całej gminie na 
wszystkie placówki. Rola psychologa jest bardzo ważna. Prowadzi systematycznie zajęcia o 
charakterze terapeutycznym, udziela wsparcia dla rodziców, nauczycieli i uczniów i zatrudnienie w 
wymiarze 1,5 etatu w całej gminie na chwile obecna zaspokaja potrzeby w tym zakresie. Dodam w 
tym miejscu, że mamy obecnie 26 uczniów w szkołach z orzeczeniem poradni psychologiczno-
pedagogicznej o kształceniu specjalnym, a 7 dzieci w wieku przedszkolnym objętych jest wczesnym 
wspomaganiem rozwoju. Działania pedagoga to między innymi poradnictwa dla rodziców w 
rozwiązywaniu konfliktów, mediacje, kierowanie spraw uczniów do sądu na prośbę rodziców, 
kierowanie uczniów na badania specjalistyczne do poradni psychologiczno-pedagogicznych w 
związku z trudnościami edukacyjnymi, ryzykiem dysleksji. Bardzo szeroko jest omówiona w 
tegorocznym sprawozdaniu działalność bibliotek i świetlic szkolnych. Działalność bibliotek proszę 
Państwa to są organizowanie konkursów fotograficznych, czy czytelniczo-fotograficznych, 
wycieczek, lekcji bibliotecznych, w ramach zajęć biblioteczno-opiekuńczych, przygotowywanie 
uczniów do konkursów, włączanie się biblioteki w różne akcje np. „Uwolnij książkę”, „Drugie 
życie książki”. Biblioteki realizują także projekty edukacyjne, organizują imprezy promujące 
czytelnictwo. Dla przykładu podam, że Gimnazjum, biblioteka z Gimnazjum złożyła wniosek do 
Ministerstwa o wsparcie finansowe na zakup książek do biblioteki w ramach narodowego programu 
rozwoju czytelnictwa. Szkoły podstawowe uczestniczyły w programie rządowym „Książki naszych 
marzeń”. Dofinansowanie wyniosło 3.470,00 zł, to jest 80% kosztów. W wyniku tego programu 
biblioteka w Grupie wzbogaciła się o 157 książek, w Dragaczu o 118. Prowadzone działania, 
których nie będę przytaczała, bo to wszystko jest w informacji szeroko, przyniosły efekt. Liczba 
wypożyczeń wzrosła w stosunku do ubiegłego roku w Grupie o 4,87 książki na jednego ucznia, a w 
Dragaczu o 5,36. Średnia dzienna ilość wypożyczeń książek przez uczniów, to w Grupie 27,04; a w 
Dragaczu 14, to są dane na maja. Ilość wypożyczeń od września do maja w Grupie to łącznie 4.273 
książki, a w Dragaczu 2.039, średnia liczba wypożyczeni w Gimnazjum na ucznia to 3,4 książki. 
Świetlice szkolne odgrywają również bardzo dużą rolę w życiu szkoły, ponieważ korzystają z niej 
praktycznie wszyscy uczniowie. Ci, co dojeżdżają oczekują na rozpoczęcie i po zakończeniu lekcji 
na odwozy, dzieci zapisane na zajęcia świetlicowe, pijące herbatę i dożywiane dzieci.  Dodam 
może, w tym miejscu, że liczba osób dożywianych, dofinansowanych z opieki społecznej, to jest w 
tej chwili 173 uczniów, a szkoły i przedszkole, tam gdzie są kuchnie oferują obiady w przedszkolu 
pełne wyżywienie całodobowe, z tym, że obiady są jednodaniowe. Natomiast w Dragaczu i w 
Bratwinie nadal korzystamy z cateringu. Bieżąca działalność świetlic to realizacja zadań 
dotyczących kształtowania postaw wychowanków, profilaktyki zdrowotnej, edukacji społeczno-
patriotycznej, plastyczno-technicznej, muzycznej, dydaktyki i wychowania. Już pominę szereg 
rzeczy. Szkoły biorą również udział w różnych projektach i tak na przykład: Szkoła Podstawowa w 
Dragaczu wzięła udział w projektach innowacyjnych „ABC dobrego wychowania” dla uczniów klas 
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II oraz czy „Język angielski nadal jest ci obcy, pora to zmienić”. Nauczyciel matematyki z tej 
szkoły wygrał program grantowy fundacji „M-Banku” pod nazwą „M-potęga”. Z inicjatywy Szkoły 
Podstawowej w Grupie odbył się I powiatowy konkurs matematyczny „Powiat Świecki w liczbach” 
dla klas IV-VI, pod patronatem Starosty Świeckiego. Dodam tylko, że wszystkie te działania mają 
przełożenie na wyniki uczniów i również na wyposażenie szkół w różne zakupywane sprzęty w 
ramach tych projektów. Szkoły prowadzą też szerokie działania prozdrowotne i profilaktyczne. 
Mają one związek z realizacją założeń szkolnego programu wychowawczego, szkolnego programu 
profilaktyki, a także z realizacją założeń podstawy programowej nauczania ogólnego. I tak dla  
przykładu w Gimnazjum odbyły się warsztaty profilaktyczno-psycho-edukacyjne dla uczniów klas 
III „Najpierw się śmieje, potem płaczę o tym jak działają dopalacze”. Pedagog szkolny z gimnazjum 
zorganizował 11 już przegląd przedstawień profilaktycznych szkół z Gminy Dragacz. Szkoły brały 
udział w licznych kampaniach profilaktycznych np. „Zachowaj trzeźwy umysł”, „Śniadanie daje 
moc”, „Akademia bezpiecznego Puchatka”. Nie sposób nie wspomnieć o uczniach obcokrajowcach. 
W Gimnazjum w Michalu uczy się 15 takich uczniów, w Grupie 61 łącznie z zerówkami. Liczby te 
są zmienne w ciągu roku i mieszkańcy ośrodka wykazują się dużą migracją. W styczniu i w lutym w 
szkole w Grupie było nawet 81 uczniów obcokrajowców. Uczniom tym zapewniamy dodatkową 
naukę języka polskiego, zajęcia wyrównawcze z przedmiotów, z których mają największe trudności 
oraz opiekę i wsparcie asystenta do spraw dzieci uchodźców. Informacja zawiera również opis w 
działań w ramach wewnątrzszkolnego doskonalenia nauczycieli, nadzoru pedagogicznego. 
Dyrektorzy placówek opracowali plan nadzoru pedagogicznego na rok szkolny 2015/2016 zgodnie z 
ustawą o systemie oświaty, planem nadzoru kujawsko-pomorskiego Kuratora Oświaty i statutem 
szkoły, czy przedszkola. Dokonano 8 ocen pracy nauczyciela przez Dyrektora szkoły, 1 ocenę pracy 
Dyrektora przez Wójta, oraz ustalono 10 ocen dorobku zawodowego za okres stażu. W lipcu tego 
roku organ prowadzący przeprowadził 4 egzaminy na stopień awansu zawodowego nauczyciela 
mianowanego, dla 3 nauczycieli Szkoły Podstawowej w Grupie i 1 nauczyciela w Szkole 
Podstawowej w Dragaczu. Zatrudniono, jako członków komisji 4 ekspertów z listy ME, po dwóch 
w każdej komisji, członkiem komisji był również przedstawiciel Kuratorium Oświaty.  Ze środków 
na doskonalenie zawodowe 4 nauczycieli dostało dofinansowanie do opłat za naukę na łączną kwotę 
5. 280 zł. Jeśli chodzi o kadrę, o stan zatrudnienia w naszych placówkach na koniec maja etatów 
mieliśmy 79,43 we wszystkich szkołach, z czego 31,88 to są nauczyciele dyplomowani, łącznie z 
mianowanymi tych etatów nauczycieli dyplomowanych i mianowanych jest 56,3; najmniej jest 
stażystów 3,9 etatów. Reszta to nauczyciele kontraktowi 19,22. Szkoła dba również o pomoc 
materialną dla uczniów. W ramach rządowego programu pomocy uczniom „Wyprawka szkolna” 31 
uczniów otrzymało dofinansowanie do zakupu podręczników. Pomoc materialną o charakterze  
socjalnym w postaci stypendium szkolnego na cele edukacyjne otrzymało w 2015 roku prawie 200 
uczniów, dokładnie 198. Na stypendia szkolne wypłacono kwotę 203.772 zł i to jest około 12.600 zł 
mniej niż w roku poprzednim. Na zasiłki losowe szkolne wypłacono kwotę 7.460zł jest mniej 
więcej taka sama jak w poprzednim roku. Komisje szkolne ponadto przydzielają stypendia za 
wyniki w nauce, osiągnięcia sportowe, artystyczne. W 2015 roku wydano 74 decyzje na łączną 
kwotę 9.840 zł. Proszę Państwa i tak jak już wspomniałam wcześniej szkoły promują talenty, 
zdolności swoich uczniów. W szkołach są organizowane konkursy na terenie szkoły szkolne, 
międzyszkolne, a także przeprowadzamy konkursy zewnętrzne lub też uczniowie wyjeżdżają na 
takie konkursy. W informacji mamy całą listę największych osiągnięć. Ja pozwolę sobie tylko 
zacytować takie może najbardziej istotne. Jeśli chodzi o uczniów Gimnazjum warto tutaj pamiętać, 
że I miejsce w konkursie powiatowym „Serce mam biało-czerwone” recytacja poezji patriotycznej 
w Grudziądzu zdobył uczeń Gimnazjum, też I miejsce w konkursie plastycznym „Flora, fauna” 
powiatu świeckiego, I miejsce piłka siatkowa w mistrzostwach gminnych Grudziądz. Jak również 
warto zauważyć, że w zawodach lekkoatletycznych uczniowie Gimnazjum na Olimpii zajęli bardzo 
wiele miejsc pierwszych, drugich i trzecich. Jeśli chodzi o Szkołę w Grupie pozwolę sobie tylko 
zwrócić uwagę na osiągnięcia na szczeblu wojewódzkim. W konkursie „Bezpieczeństwo ruchu 
drogowego” uczniowie zakwalifikowali się do etapu wojewódzkiego i zajęli 5 miejsce, to jest 
bardzo wysoko. „Jestem młodym ekologiem” też etap wojewódzki 3 miejsce. „Teatr bez granic” 
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etap wojewódzki 1 miejsce. Konkurs recytatorski „Mam serce biało-czerwone” etap wojewódzki 2 
miejsce. Dodam tu jeszcze osiągnięcia uczniów Szkoły Podstawowej w Dragaczu rejonowe i 
międzyszkolne. Mamy laureata z klasy II, awans do etapu wojewódzkiego w Tucholi konkurs 
„Słowo źródłem inspiracji”. Przegląd teatrzyków dziecięcych „Teatr bez granic” uczniowie 
otrzymali awans do etapu wojewódzkiego i nagrody indywidualne. A w konfrontacjach tanecznych 
„Kot” w Grudziądzu 1 miejsce zajął zespół BRAC, natomiast w konkursie tanecznym w Osiu 1 
miejsce zajął zespół „Cherliderek”. W szkołach również działają bardzo aktywnie samorządy 
uczniowskie. Ich rola głównie udział w organizacji uroczystości i imprez okolicznościowych. 
Przygotowywanie wystawek, gazetek, współpraca z rodzicami i środowiskiem lokalnym. Udział w 
akcjach charytatywnych takich jak „Świąteczna zbiórka żywności”, „Wielka Orkiestra Świątecznej 
Pomocy”, akcja „Uderz w raka, daj piątaka”, zbiórka na rzecz szpitala onkologicznego w 
Bydgoszczy, akcja poszukiwania dawcy szpiku kostnego dla chorego gimnazjalisty. Wszystkie 
szkoły jak zawsze brały udział w ogólnopolskiej akcji „Sprzątanie świata”, zbiórka „Góra grosza” 
na rzecz rodzinnych domów dziecka, zbieranie surowców wtórnych, za które potem zakupywany 
jest sprzęt, pomocy dydaktyczne do szkół. Szkoły posiadają bogaty kalendarz imprez. We 
wszystkich jednostkach odbywają się ślubowania klas I, Dzień Chłopaka, Dzień Edukacji 
Narodowej, Święto Niepodległości, Andrzejki, Mikołajki, kiermasze Bożonarodzeniowe jednostek, 
klasowe Wigilie, zabawy karnawałowe, Dzień Babci, Dzień Dziadka, Walentynki, Dzień 
samorządności, Święto uchwalenia Konstytucji 3 maja, Dzień Matki, Ojca, Dzień Dziecka 
połączony z Dniem Sportu, 1.050 rocznica przyjęcia Chrztu przez Polskę. Poza tym każda szkoła 
ma jeszcze swoje takie charakterystyczne dla siebie imprezy, jak na przykład „Bulewki” w 
Dragaczu. Szkoły współpracują z bardzo dużą ilością instytucji takich jak GOPS, GOKSiR, Gminna 
Komisja ds. Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, Poradnia psychologiczno-pedagogiczna, 
Sąd rejonowy, Nadleśnictwo Grabowiec, OSP Dragacz, Jednostka Wojskowa w Nowym, LZS 
Dragacz, Fundacja na Rzecz Różnorodności Społecznej w Warszawie, Fundacja EMIX z Torunia w 
działalnościach integracyjnych kierowanych wobec mieszkańców ośrodka dla uchodźców i lokalnej 
społeczności, stowarzyszenie pomocy osobom autystycznym SEZAM w Grudziądzu,. Nie 
wymieniam oczywiście wszystkich. Promocja szkół odbywa się na stronach internetowych 
jednostek na szkolnym profilu Facebooku, prasie lokalnej. Jeśli chodzi o bezpieczeństwo w 
szkołach przeprowadzamy wszystkie przeglądy i szkolenia przewidziane prawem, szkolenia z 
zakresu BHP, OC, kontrole stanu technicznego budynków, szkolenie udzielania pierwszej pomocy 
przedmedycznej, okresowe analizy stanu instalacji elektrycznej, przewodów kominowych, 
wentylacyjnych. Na początku roku uczniowie zapoznają się z regulaminem BHP do pracowni 
klasowych, z innymi regulaminami wewnątrzszkolnymi. Wymienię tutaj, że w Gimnazjum odbyły 
się spotkania z policjantami, saperami dotyczące niewybuchów, w związku z częstymi zgłoszeniami 
o znajdowanych niewypałach. W szkole w Grupie odbyło się szkolenie na temat postepowania w 
przypadku zagrożeń kryzysowych, charakterystycznych dla wewnętrznego i zewnętrznego 
zagrożenia bezpieczeństwa Państwa także w warunkach wojennych ze szczególnym 
uwzględnieniem ataków terroryzmu. W Szkole Podstawowej w Grupie odbyły się zajęcia z 
udzielania pierwszej pomocy. Informacja zawiera również tabelkę, w której wymienione są 
parametry bazy szkolnej, czyli to ile mamy izb lekcyjnych w danej szkole, ile pracowni 
komputerowych, ilość komputerów, boiska, sale gimnastyczne, itd. Dodam, ze tegoroczna kwota 
subwencji oświatowej wynosi 6.218.790,00 zł, to jest o ponad 106.000,00 zł więcej. W ubiegłym 
roku budżetowym liczba uczniów fizycznych, czyli ujmowanych do subwencji wynosiła 682, 
obecnie jest ta liczba to 703, a w roku szkolnym 2016/2017 wyniesie 684 uczniów, z tym, że ta 
liczba to jest znana na ostatniego marca. Faktycznie ilu tych uczniów będziemy mieli we wrześniu 
się zaraz okaże, po pierwszym września. Ma to też związek, ta liczba uczniów mniejsza w tym roku 
ma związek z podwyższeniem wieku szkolnego do 7 lat, gdyż liczba uczniów w obecnym roku 
szkolnym w klasach I wyniesie 32, 21 w Grupie i 11 w Dragaczu. A w ubiegły roku, mijającym 
roku szkolnym mieliśmy uczniów w klasach I - 104. Plan wydatków na prowadzenie oświaty to 
kwota 9.091.252 zł, o ponad 613.000 zł więcej niż w roku 2015. Różnica między kwotą dotacji, 
subwencji i dochodów dotyczących zadań oświatowych i oświaty, a zaplanowanymi wydatkami 
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wynosi 2.285.713 zł i jest to o ponad 500.000 zł więcej jak w roku ubiegłym. Udział wydatków na 
wynagrodzenia w roku 2015 w wydatkach ogółem to 76,64 %, a w roku wcześniejszym 79,46%. W 
planie wydatków na rok 2016 uwzględniono środki na podwyższenie wynagrodzeń pracowników 
obsługi, obsługi wyłącznie, w wysokości 5% planowego funduszu płac w celu uniknięcia płacenia 
dodatków wyrównawczych. Informacja zawiera również tabele z liczbą dzieci, urodzeń wg danych z 
USC. Powiem tylko, że w ostatnich latach ta liczba oscyluje między 78, a 83 tak mniej więcej. 
Załączone są do informacji tabelki z organizacją roku szkolnego 2015/2016, roku szkolnego 
2016/2017. Koszty utrzymania placówek oświatowych dokładnie w 2015 roku oraz liczba uczniów 
w klasach w roku szkolnym 2016/2017. Dziękuję.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Dyrektor SAPO. Chciałem 
powiedzieć, że przedtem otrzymaliśmy wyczerpującą informację o funkcjonowaniu placówek 
oświatowych prowadzonych przez Gminę w roku szkolnym 2015/2016. Materiały były omawiane na 
posiedzeniach wszystkich komisji. Radni nie zgłosili uwag i wniosków w tym zakresie. Chciałem 
powiedzieć, że jeśli chodzi o szkoły to funkcjonowanie ich oceniamy pozytywnie. Jeśli chodzi o 
wyniki nauczania, to one są porównywalne do mniej więcej do średnich i powiatowych i dalszych, 
także tutaj Radni nie zgłosili żadnych uwag. Obecnie proszę o zabranie głosu Panią Wójt.  
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – ja chciałam tylko jeszcze dwa słowa na temat właśnie tych 
wyników. My będziemy je analizować w październiku, ale na stronie 15 i 16 macie Państwo tabele z 
wynikami egzaminów 6-klasistów i egzaminów gimnazjalnych. Rzeczywiście w przypadku 
Gimnazjum jak widać, są tak jak powiedział Pan Przewodniczący wyniki bardzo porównywalne z 
wynikami i w powiecie i w województwie i w kraju. Cieszą nas wyniki zwłaszcza z polskiego, z 
historii, z wos-u, trochę i też z języka angielskiego na poziomie podstawowym, troszeczkę słabiej 
wypadły przedmioty przyrodnicze i matematyka, ale jest to też poziom w miarę porównywalny. 
Natomiast, jeśli chodzi o szkoły podstawowe, to tutaj chciałabym tak bardzo wyróżnić Szkołę 
Podstawową w Dragaczu i zwrócić Państwa uwagę na te wyniki. Zobaczcie Państwo Szkoła w 
Dragaczu język polski wynik procentowy 69%. Więcej niż w powiecie, województwie, no w kraju 
może nie, ale więcej niż w powiecie i tak samo jak w województwie. Jeśli chodzi o matematykę 
wynik 59% i tu mamy więcej jak w powiecie, więcej jak w województwie i więcej jak w kraju. Język 
angielski poziom podstawowy szósty stanin, 64%, a w kraju 63%.  Więc trzeba tu naprawdę wyróżnić 
te wyniki i zapytać Panią Dyrektor jak tego szkoła dokonała? Bo to taki bardzo dobry przykład dla nas 
wszystkich. Pani Dyrektor, co się takiego zdarzyło, że macie takie piękne, zawsze mieliście dobre 
wyniki, ale w tym roku to już naprawdę wyjątkowo.     
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Wójt. Zanim ogłoszę przerwę. 
Dyrektor SP w Dragaczu Pani Mariola Konopińska – ja przede wszystkim szanowna Rado, Pani Wójt 
chciałam bardzo serdecznie podziękować za te gratulacje. Tak cieszę się niesamowicie, że po raz 
drugi udało nam się osiągnąć taki wysoki wynik, bo kilka lat temu, też mieliśmy piękne wyniki w 
granicy 7 stanin, więc to było jeszcze wyżej. Proszę Państwa no to jest praca nas wszystkich, 
nauczycieli, moja, tu Państwa, że mamy coraz bardziej bogatą bazę w pomoce dydaktyczne, ale 
najważniejsze to jest współpraca z rodzicami. W momencie, kiedy podpisujemy kontrakt z rodzicem i 
naprawdę ci rodzice angażują się bardzo mocno, chociaż tylko ich praca polega na pilnowaniu, żeby 
te zadania odrabiali, żeby przynosili to, co jest potrzebne, o co my prosimy, a wyniki od razu są takie 
jak tutaj widać. Więc ja naprawdę bardzo serdecznie dziękuję rodzicom, że tak mocno nas wspierają, 
że nie mają pretensji, że jest dużo zajęć pozalekcyjnych, chętnie je przywożą swoje dzieci, nawet 
wtedy, kiedy nie ma już autobusu szkolnego. Więc obopólna praca daje takie efekty. Dziękuję.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Dyrektor Szkoły Podstawowej za 
wypowiedź. Zanim ogłoszę przerwę proszę o zabranie głosu Pana obecnego tu na sesji Pana 
Mielczarka, który zwrócił się do Pani Wójt i do Rady Gminy o wyznaczenie terenów budowlanych na 
gruntach, które posiada w Dolnej Grupie i zanim tą sprawę przedstawię na posiedzeniach komisji i na 
sesji rady, chciałbym żeby Panowie nam przybliżyli ten temat, co zamierzają robić, w których 
miejscach jak dalej, do tego czasu, do sesji listopadowej, chciałbym żeby odbyły się konsultacje z 
mieszkańcami przede wszystkim, bo tu głos mieszkańców to się liczy, ale przede wszystkim wasze 
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zdanie radnych. Dlatego proszę o zabranie głosu. Pan się przedstawi, bo ja Pana nie znam. Proszę 
bardzo. 
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – Dzień dobry Państwu, 
dziękuje bardzo za udzielony głos. Postaram się w 5 minut przedstawić Państwu tą sprawę. Artur 
Składanek Biuro Urbanistyczne w Grudziądzu. Chodzi o teren. Ja przygotowałem taką mapkę, może 
pozwolę sobie puścić w obieg, żebyście Państwo wiedzieli, o jakim terenie mówimy. Ponieważ jak 
będę Państwu pokazywał z daleka to zapewne nic nie będzie widać. Także ja pozwolę sobie puścić w 
obieg tą mapkę, tak. Na tej mapce są zaznaczone mniej więcej granice opracowania planu 
miejscowego. Powierzchnia to jest około 10 hektarów. Plan nie będzie obejmował całej działki, 
będzie obejmował działkę tylko w większej części. To jest powyżej ulicy Wrzosowej. Tak dla 
Państwa orientacji. Jeżeli chodzi o główne przeznaczenie w tym planie, plan ma być tylko i wyłącznie 
przeznaczony pod zabudowę mieszkaniową jednorodzinną, oczywiście z układem komunikacyjnym. 
Zabudowa mieszkaniowa jednorodzinna ma zostać wkomponowana w istniejące zadrzewienie, czyli 
w istniejący las. Żeby można było wydzielić działki budowlane konieczne jest podjęcie przez Państwa 
stosownej uchwały i opracowania miejscowego planu, dlatego, że proceduralnie Marszałek 
Województwa musi wyrazić zgodę na tak zwane wyłączenie gruntów z produkcji leśnej. Jakie 
korzyści mogą biec z opracowania takiego planu. No przede wszystkim większe podatki dla Gminy. 
Inwestor zobowiązał się do uzbrojenia tego terenu w infrastrukturę techniczną, czyli głównie w wodę 
i kanalizację. Siłą rzeczy teren wymaga odpowiedniego dojazdu do działek budowlanych także 
pewnie te drogi wewnętrzne też w przyszłości zostaną utwardzone. Jeżeli chodzi o sąsiedztwo to 
zabudowa mieszkaniowa jednorodzinna w zasadzie ona się wpisuje w to miejsce dlatego, że mamy   
od południa patrząc w zasadzie takie niewielkie osiedle już istniejące domów mieszkalnych 
jednorodzinnych. Także tutaj, jeżeli chodzi o funkcje raczej żadnego konfliktu być nie powinno. Co 
tutaj jeszcze z takich informacji najważniejszych. Właścicielem tego terenu jest Pan Marcin i Rafał 
Mielczarek. Pan Marcin jest mieszkańcem gminy. Teren w zasadzie jest nieużytkowany. Tak jak już 
wspomniałem wcześniej rośnie tam po prostu las. Chcielibyśmy zrobić w przyszłości bardzo ładne 
osiedle. Wkomponować budynki mieszkalne, tak jak już wcześniej powiedziałem w ten istniejący 
drzewostan. Zakładamy, bo to nie będzie się opłacało wycięcia tego lasu w 100%, dlatego, że są 
bardzo duże koszty. Tutaj chodzi o przedwczesny wyrąb tego drzewostanu i odszkodowanie ze 
względu na to, że przy przekształceniu w zabudowę mieszkaniową jednorodzinną ten teren już nigdy 
de facto nie będzie lasem. Także tak ja już wspomniałem wcześniej do 500 metrów, czy nawet 
troszeczkę więcej, to będzie ta powierzchnia przeznaczona pod ewentualną zabudowę, a reszta pewnie 
na pewno zostanie po prostu lasem. Jeżeli Państwo macie jakieś pytania, co do tego planu, to bardzo 
chętnie na nie odpowiem. Dlaczego wcześniej wywołujemy ten temat? Dlatego, że aby podjąć 
uchwałę potrzebne jest opracowanie takich wstępnych materiałów. Wszelkiego rodzaju analizy dla 
Państwa. Analizy zasadności przystąpienia do opracowania planu trzeba wyciągnąć materiały 
geodezyjne, sporządzić projekt uchwały, uzasadnić ten projekt uchwały i sprawdzić przede wszystkim 
przeznaczenie w studium, czy znaczy tu wstępnie zostały już sprawdzone. W zasadzie studium 
umożliwia przeznaczenie tego terenu i opracowanie planu miejscowego pod właśnie tą funkcję.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – czy są pytania do Pana? Pan Radny Pilarski.  
Radny Pan Rafał Pilarski – na ile działek jest przewidziany ten teren do podzielenia te 10 hektarów? 
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – to jeszcze nie jest 
ustalone, ale myślę, że działki będą w granicach 1.000-1.200 metrów kwadratowych. Myślę, że to nie 
będą jakieś duże działki. Raczej zbliżone do tych działek, które już są tam na południu. No przy 10 ha, 
80% czyli 8 hektarów należy podzielić powiedzmy przez 1.200 metrów. No jeszcze tego nie liczyłem 
dokładnie.  
Radny Pan Rafał Pilarski – A czy to jest w ogóle zgodne z prawem budowlanym pobudować dom na 
takiej małej działce o powierzchni 500 metrów? Czy to jest zgodne z przepisami zachowanie 
odległości od tej linii lasu, od ogrodzenia?  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – ja tutaj mówiłem o 
przeznaczeniu, o powierzchni, która będzie zajęta przez zabudowę. Nie mówiłem o powierzchni 
działki. Wiadomo, że zgodnie z przepisami prawa budowlanego trzeba zachować, co najmniej 12 



 16

metrów odległość od lasu żeby mógł powstać budynek mieszkalny. To wynika z przepisów 
przeciwpożarowych.  
Radny Pan Rafał Pilarski – jeżeli ta działka miałaby mieć ten teren pod zabudowę 500 metrów, to czy 
nie będzie trudno z zachowaniem tych odległości? 
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – wszystko zależy od 
wielkości zabudowy i wielkości działki. 
Radny Pan Rafał Pilarski – no właśnie, żeby potem się nie okazało, że dom, który można postawić to 
dom o gabarytach 7/7 metrów.  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – nie, nie to raczej nie, bo 
7/7 to jest za małe, to byłaby tak słaba oferta inwestycyjna, że wątpię żeby ktoś był zainteresowany po 
prostu pobudowaniem. Nie, no nasze zadanie będzie takie, żeby optymalnie wydzielić ilość działek i 
na pewno zostawić jak najwięcej terenu leśnego. Jeszcze nie wiem, no koncepcyjnie się nie 
przykładaliśmy się do tego. Na samym początku przed opracowaniem planu miejscowego przed 
wytyczeniem komunikacji na pewno zostanie taka sporządzona koncepcja zagospodarowania jak to 
będzie docelowo wyglądało.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pani Wójt Gminy proszę o zabranie głosu. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – czyli, rozumiem, że wyglądałoby, to mniej więcej tak, ze 
działka ma 1.000 metrów, z czego 500 metrów jest przeznaczone pod zabudowę, a na 500 metrach 
zostaje las.  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – zakładam, że zostanie 
wyznaczona droga, komunikacja, będzie wyznaczony pas pod zabudowę i reszta po prostu zostanie 
zalesiona. Trudno sobie wyobrazić żeby tak duże drzewa wycinać, no kupując działkę budowlaną 
każdy potrzebuje tej zieleni i tego cienia. Trudno mi sobie wyobrazić żeby ktoś wycinał te drzewa 
wszystkie na swojej działce, to byłoby nieracjonalne raczej.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pan Radny Chabucki. 
Radny Pan Marcin Chabucki – czy w planie zagospodarowania przestrzennego można zastrzec, jaki % 
zadrzewienia działki musi zostać na przykład zadrzewiony, no zielenią objęty? 
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – w planie 
zagospodarowania musi się pojawić punkt mówiący o terenie biologicznie czynnym. To jest wymóg 
ustawowy i w zasadzie taki zapis musi zostać. Nie można nakazać zachowania tam no powiedzmy 
tych drzew tak, można w planie ewentualnie przeznaczyć teren pod LS i wtedy jest niejako zakaz 
przekształcania w inną funkcję, czyli de facto las będzie musiał zostać. No tu te 500 metrów tu chodzi 
o to, że do 500 metrów ustawa zwalnia z opłat takiego właściciela działki. Jeżeli on zmieści się w 500 
metrach, to po prostu nie płaci już za wylesienie, że tak powiem, żadnych pieniędzy. W związku z 
tym wydaje się, że każdemu będzie zależało na tym, żeby jednak zmieścić się w tych 500 metrach i 
tego nie płacić. Z wstępnych obliczeń, to wychodzi gdzieś około 25-30 zł za metr kwadratowy takiej 
zgody. Jeżeli przekroczymy 500 metrów chociażby o jeden, to taki właściciel już płaci od całej 
działki, czyli będzie płacić już od 1.200 metrów, 30 zł dodatkowo. No to się robią już dosyć duże 
kwoty.  
Radny Pan Rafał Pilarski – jeszcze na szybko licząc, jeżeli działka pod zabudowę, ten teren pod 
zabudowę miałby mieć 500 metrów, nie więcej nić 500 metrów, to przyjmując, że to jest może być 
prostokąt może być kwadrat oczywiście, 25/20 metrów, to trudno będzie zachować odległość 12 
metrów od ściany lasu. Wtedy zostaje nam w najlepszej opcji  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – mówimy o pasku, no 
może tak się zdarzyć, wszystko zależy od tego, jakie będą działki, jakie będą budynki.   
Radny Pan Rafał Pilarski – zastanawiam się czy w ogóle jest to realne do podzielenia w ten sposób, 
żeby zachować. Wytyczyć działkę o powierzchni 1.000 metrów na połowie zostawić las i na połowie 
spełnić te wszystkie wymagania, które pozwalają na budowę domu, bo jeżeli to ma być 500 metrów, 
to jest 25x20 już mamy przy 12 metrach na połowie działki, gdzie dom ma jeszcze szerokość około 10 
metrów, a musimy zachować jeszcze odległość od drogi, od płotu i to jest nieprzekraczalna linia 
zabudowy zdaje się w gminie 10 metrów. Tak naprawdę z czysto matematycznego punktu widzenia 
nawet jest nierealne posadowienie na tak małej działce spełniając wszystkie kryteria domu.  
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Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – wszystko zależy od 
wielkości działki.  
Radny Pan Rafał Pilarski – no, ale jak ona ma 1.000 metrów, to ja nie wiem, czy nawet w 
optymistycznym wariancie da się to zrobić.  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – w zeszłym roku 
opracowywałem taki plan i przy działkach 800 metrowych można było zlokalizować budynek 10 na 
10, w kwadracie. Ja mówię do 500 metrów. To nie jest tak, że każdy wykorzysta te 500 metrów.   
Wiadomo, że budując dom, kupując taką działkę, musimy się liczyć z tym, że jeżeli chcemy 
przekroczyć te 500 metrów kwadratowych, to będziemy płacić odszkodowanie do Lasów 
Państwowych. Jeżeli ktoś się będzie chciał zmieścić w tych 500 metrach, to po prostu będzie musiał 
ograniczyć na przykład zabudowę. Niekoniecznie musi być 10 metrów linia zabudowy. 
Radny Pan Józef Walczyk –  budowę kosztem czego?  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – słucham? 
Radny Pan Józef Walczyk – Kosztem czego, linii zabudowy? Chodzi mi o to, że drogi, działka 20 na 
50, 1.000 metrów. Od drogi 10 metrów.  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – ale dlaczego 10? 
Radny Pan Józef Walczyk – 8, 10 metrów. 
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – 6 wystarczy w zupełności.  
Radny Pan Józef Walczyk – przeważnie w takiej odległości budują się. Wielkość domu i 10 metrów.  
I mamy już około 18 metrów i co najmniej 18 metrów do lasu.  
Radny Pan Rafał Pilarski – 15 metrów odległości. 
Radny Pan Józef Walczyk – to coś nie tak. I teraz jeszcze mam pytanie do Pana. Czy na tym 
omawianym terenie są złoża żwiru?  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – słucham? 
Radny Pan Józef Walczyk – Czy na tym omawianym terenie są złoża żwiru?  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – nie jestem pewny, trzeba 
by to sprawdzić w studium. 
Radny Pan Józef Walczyk – a czy na złożach żwiru można, wolno budować? 
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – nie znajduję w pamięci 
takich przeciwskazań. 
Radny Pan Józef Walczyk – to wolno budować na złożach żwiru, czy nie wolno? 
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – wydaje mi się, że tak, że 
nie ma tu żadnych przeciwskazań.  
Radny Pan Józef Walczyk – z tego, co ja wiem, to na złożach żwiru budować nie można.  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – ale dlaczego? Jeżeli ktoś 
jest właścicielem działki i ma złoże żwiru to albo ten żwir będzie wydobywał, albo sobie po prostu 
działkę zabuduje. Tu nie ma obowiązku, że jeżeli Pan ma działkę i Pan ma na tej działce żwir, to nikt 
przecież Pana nie zmusi do tego, żeby Pan ten żwir wydobył z ziemi.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pani Wójt proszę.  
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – ja myślę, że to po pierwsze można sprawdzić, a po drugie, jeśli 
mamy wątpliwości, co do tego jak zagospodarować takie działki to czy Pan byłby nam na przykład w 
stanie przygotować taki wstępny projekt, koncepcję. Nawet, ja nie mówię tutaj o jakiś poważnych 
projektach za duże pieniądze, ale z linijką i ołówkiem jakoś to narysować żebyśmy mogli to sobie 
wyobrazić, bo będziemy o tym na pewno rozmawiali na komisjach przed kolejną sesją i fajnie 
żebyśmy wtedy mieli jakąś wizualizację tego pomysłu.  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – nie widzę problemu 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pan Radny Galanty chciałby zabrać głos. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – teraz Pani Wójt wyprzedziła mnie troszeczkę, to za mało informacji 
takiej na szybkiego. I tak my dzisiaj żadnej decyzji nie podejmujemy, absolutnie, a to co Pan mówi to  
mnie niewiele mówi, także tak jak Pani Wójt mówi, jakiś zarys, coś więcej żeby było i wtedy możemy 
sobie na spokojnie nad tym debatować.  
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Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – myślę, że byłoby wskazane żeby Pan na komisjach przedstawił 
taki projekt. Komisje następne będą w listopadzie i fajnie, gdyby Pan był i potrafił odpowiedzieć na 
wszystkie pytania od razu. Dziękuje.  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – w porządku.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – jeszcze jedno mam pytanie i uwagę, bo tylko 
mówimy o budynku mieszkalnym nie? A na wsi to wiadomo, jakiś mały obiekt, czy garaż, czy 
gospodarczy, to ludzie chcą mieć też, a tutaj to, co Pan mówi, to ja tak nie bardzo widzę tam miejsca 
na postawienie czegoś dodatkowego. Czy są jeszcze pytania tutaj do Pana?  
Radny Pan Ryszard Piłat – czy Pan ma informację, że obok tych planowanych działek są działki 
przemysłowe? 
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – nie, ze studium wynika 
raczej, że tam nie będzie mógł być przemysł. Te działki w większości są otoczone lasem. Wydaje mi 
się, że ten las nie zostanie nigdy wycięty. Zresztą ja mam tutaj wyrys ze studium. Nic mi nie wiadomo 
o terenie przemysłowym. Chyba, że Pan ma jakąś informację. To jest wyrys ze studium i tu w 
zasadzie z trzech stron ten teren jest otoczony po prostu przez las. Zresztą z tej mapki, którą Państwu 
dałem tak to wynika, a tu jest istniejące osiedle mieszkaniowe na południu. Także nie wiem nic o 
przemyśle. Nie.  
Radny Pan Ryszard Piłat – jest tam tartak i hałasuje.  
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – No jest, ale tam ludzie 
mieszkają.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – ja uważam, że tak. Mamy trochę informacji, 
wiemy nad czym się zastanowić. Trochę czasu jest. Konsultacje w terenie to raz, rozmawiać, 
konsultować się. A do Pana mam prośbę żeby już bardziej szczegółowy plan przedstawić nam na 
posiedzeniach komisji żeby można było nad czym dyskutować. Chodzi o to, że o ile miałyby powstać 
tam tereny budowlane żeby to było w dobrym miejscu, dobre działki i nie tylko po to żeby je zbyć, ale 
po to żeby dobrze służyły mieszkańcom, którzy kiedyś będą tam mieszkać. I to tyle w tym temacie. 
Dziękuję Panu.   
Przedstawiciel Biura Urbanistycznego z Grudziądza Pan Artur Składanek – poproszę terminy. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – będzie to listopad, gdzieś tak I połowa 
listopada. Ogłaszam przerwę 15 minutową, do godziny 13.00.  
Do pkt 11 - Radny Pan Borolewski Ludwik Przewodniczący RG – minęła godzina 13.00. Wznawiam 
obrady proszę o zajmowanie miejsc. Przechodzimy do punktu 11. Podjęcie uchwały zmieniającej 
uchwałę w sprawie zasad udzielania stypendium Wójta Gminy Dragacz za osiągnięcia naukowe, 
sportowe lub artystyczne dla uczniów szkół podstawowych i gimnazjum, zamieszkałych i uczących 
się na terenie gminy Dragacz. Materiały Państwo otrzymaliście, na posiedzeniach wszystkich komisji 
było to omówione. Proszę obecnie Dyrektora Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Panią 
Jolantę Pernak o przedstawienie projektu uchwały.  
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – Panie 
Przewodniczący, wysoka Rado przesłanka do przedstawienia projektu niniejszej uchwały były pewne 
sytuacje, które przytrafiały się w trakcie stosowania uchwały dotyczącej regulaminu stypendium 
Wójta. Dlatego proponujemy zapis jednozdaniowy króciutki, który umożliwiłby Wójtowi w pewnych 
szczególnych sytuacjach pozytywne rozpatrzenie wniosku. O jakie to sytuacje chodzi? Chodzi o to, że 
nie zawsze uczeń, którego wniosek dotyczy spełnia wszystkie wymagania regulaminu. Mimo to 
Dyrektor wnioskuje o przyznanie stypendium Wójta dla takiego ucznia i w zasadzie bez tego 
szczególnego zapisu Wójt nie może pozytywnie rozpatrzeć wniosku. Bywa tak, że uczniowie 
zespołowo osiągną bardzo dobry wynik na przykład I miejsce w powiecie, w konkursie powiatowym i 
wśród tych uczniów 3 spełnia wszystkie warunki regulaminu, a jeden na przykład ma nieco niższą 
średnią ocen i w zasadzie w tym momencie stosując wprost regulamin Wójt nie może takiego wniosku 
pozytywnie zaopiniować. Takie sytuacje zdarzają się rzadko, niemniej mają miejsce i dlatego jest taka 
propozycja, żeby umożliwi ć Wójtowi indywidualne podejście do sprawy i w pewnych sytuacjach, 
mimo, że wniosek nie spełnia trzech wszystkich warunków umożliwi ć pozytywne rozpatrzenie 
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wniosku. Oczywiście po wnikliwym zapoznaniu się z całością dorobku danego ucznia i z opinią 
Dyrektora. Tak, dziękuję.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Dyrektor SAPO za 
przedstawienie projektu uchwały. Obecnie proszę przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów Pana Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały nr XIV/131/16. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały o nr XIV/131/16. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
omawianej uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
XIV/131/16.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr XIV/131/16? Pan Radny Chabucki proszę.  
Radny Pan Marcin Chabucki – ja jednak w dalszym ciągu będę się upierał, że jeżeli w tytule jest 
uczniów uczących się na terenie gminy Dragacz, że jeżeli dopuścimy taką sytuację, że będziemy 
promować jednak tych uczniów, którzy rezygnują z naszej szkoły, a nie przemawiają do mnie te 
tłumaczenia na temat słabej bazy na przykład sportowej w Gimnazjum, no, bo przed chwilą w 
informacji mieliśmy wiele sukcesów sportowych. Także do mnie, to nie przemawia. Upierałbym się 
jednak przy tym, że jeśli w tytule uchwały jest „uczących się na terenie gminy Dragacz”, to żeby za 
pieniądze publiczne jednak nie promować takich zachowań jak wysyłanie uczniów do szkół poza  
terenem naszej gminy.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Kto jeszcze z Radnych? Pan Radny 
Galanty chciałby zabrać głos. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – ja zapytam, kto jest autorem? Pani Dyrektor tego projektu 
uchwały?  
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – tak.  
Radny Pan Mieczysław Galanty – to do Pani, to pytanie w takim razie skieruję. Czy będę w błędzie 
jeżeli zrozumiem dwojako, ten punkt 4 „ nie spełnia wszystkich warunków”. Mogę zrozumieć to, że 
na przykład jednego, dwóch warunków nie spełni, ale równie dobrze mogę pomyśleć wszystkich 
warunków. Nie spełnia, też dostanie. Też mogę tak zrozumieć.  
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – nie taka jest. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – trzeba to jakoś rozgraniczyć, bo mogę tak zrozumieć też, że nie 
spełnia wszystkich warunków i Pani Wójt nie popełni żadnego błędu, jeżeli przydzieli takiemu 
klientowi? Dziękuję.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pani Dyrektor proszę o wyjaśnienie. 
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – bardzo proszę. 
Chodzi o to, że w poszczególnych przypadkach uczeń może nie spełnić jakiegoś z warunków 
określonych, gdyż naczelną ideą regulaminu było określenie warunków przyznawania i tam są 
kryteria tak: wzorowe zachowanie lub dobre zachowanie, chodzi o ocenę z zachowania, średnia z 
ocen i osiągnięcia odpowiednio dopasowane do uczniów szkoły podstawowej lub do gimnazjum.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pan Radny Chabucki jeszcze proszę raz.  
Radny Pan Marcin Chabucki – ja jednak się będę upierał, że ideą tej uchwały jednak, którą w tej 
chwili zmieniamy było to, żeby promować uczniów, którzy promują naszą gminę. Ja pamiętam jak ta 
uchwała była podejmowana.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pani Wójt Gminy chce zabrać głos proszę.  
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Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – znaczy przyczyny, dla których Pani Dyrektor zaproponowała 
taka zmianę, są jak gdyby dwie. Jedna to przypadek, kiedy mamy na przykład sukces zespołowy 
uczniów i to jest powiedzmy duży sukces i wszyscy uczniowie w tym zespole, którzy na ten sukces 
zapracowali spełniają wszystkie warunki, a na przykład jedne z uczniów no nie spełnia jednego z 
warunków, albo dwóch z tych warunków i wtedy mamy taki etyczny dylemat. Jest na przykład piątka 
dzieciaków, które wspólnie zapracowały na sukces. Czwórka spełnia warunki, więc czwórka dostaje 
stypendium i mówimy o uczniach z terenu gminy Dragacz, a jedno dziecko na przykład nie wiem 
oceny z zachowania nie ma takiej jak powinno mieć, bo na przykład no ma jakieś nie wiem, 
nieusprawiedliwione godziny, powiedzmy tak. No i wtedy się zastanawiamy przyznać, czy nie, czy 
fakt, że nie spełnia warunku jest tym decydującym elementem i rzeczywiście nie docenimy go, 
chociaż tak samo jak inni na sukces zapracował. I tutaj trzeba każdy przypadek rozpatrzeć 
indywidualnie, przede wszystkim w porozumieniu z Dyrektorem szkoły. I tak sobie to wyobrażam. 
Dlatego ta uchwała ma dać Dyrektorom i Wójtowi możliwość, ale nie ma wprowadzić tej zasady 
obligatoryjnie. To jest ta jedna przyczyna. Druga jest taka, że mamy na przykład dziecko, które 
ćwiczy judo odnosi w tym sukcesy. Promowało naszą gminę w czasie nauki w szkole podstawowej, 
natomiast żeby kontynuować naukę wybrało gimnazjum grudziądzkie, bo tutaj nie ma takich 
warunków i naprawdę nie ma. Mamy dziewczynkę, która odnosi świetne sukcesy w lekkoatletyce, no 
też wybrała gimnazjum grudziądzkie. Ja nie ukrywam, że za namową nauczycieli WF-u, którzy sami 
powiedzieli. Chcesz odnosić dalsze sukcesy, to idź dzieciaku do Grudziądza, bo tam masz bazę a tu 
nie. No i teraz pytanie, to są dzieci, których rodziców nie stać na przykład na opłatę za dojazdy na 
różnego rodzaju konkursy, zawody, nie zawsze ich stać na strój. I w takich indywidualnych 
przypadkach też w porozumieniu z Dyrektorem fajnie by było, gdyby Wójt miał możliwość. Nie 
chodzi o obligatoryjne przyznawanie, ale dziecko chodziło na przykład do szkoły podstawowej w 
Dragaczu i Dyrektor zna sytuację dziecka rodzinną i podpowiada nam czy rzeczywiście warto, czy nie 
warto. To nie powinien być zapis, który byłby nadużywany obligatoryjnie. On dotyczy tylko 
konkretnych indywidualnych rozpatrywanych przypadków. Jeśli to Państwa niepokoi, to można, nie 
wiem, zawnioskować o zmianę formy zapisu, ale tą furtkę i tą możliwość chyba warto by było 
zostawić.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – czy jeszcze ktoś z Radnych chciałby zabrać 
głos? 
Radny Pan Marcin Chabucki – ja się cały czas zastanawiam czy to nie będzie sprzeczne, jeżeli w 
tytule uchwały mamy napisane, że dla uczniów uczących się na terenie gminy Dragacz. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – uczących się na terenie gminy. Niech się Pan 
wypowie w tej sprawie.  
Radca Prawny Pan Łukasz Kurek – więc to jest tytuł uchwały, Państwo podejmujecie decyzje, 
możecie co prawda tak jak Pani Wójt mówiła, zmienić ten projekt uchwały i przegłosować chociażby 
żeby jeden z warunków, albo wszystkie. Zgodnie z prawem jeżeli podejmiecie taką uchwałę ona jest 
według mnie jak najbardziej zgodna z prawem, więc to że jest w tytule uchwały to, że zamieszkałych i 
uczących się na terenie gminy Dragacz, też możecie to zmienić Państwo. Jeżeli ten wyjątek miałby 
dotyczyć uczeń miałby mieszkać poza Dragaczem lub uczyć się poza gminą Dragacz, moim zdaniem 
można byłoby zmienić też albo tytuł tej uchwały, albo w treści. Ja bym mimo wszystko zaproponował  
w takim razie zmianę zrobimy, jak macie Państwo ograniczone zaufanie do Wójta lub macie jakieś 
wątpliwości. To niech będzie to przykładowo jeden z warunków, ale moim zdaniem jak najbardziej 
może być, bo inna droga jest taka, że trzeba by całkowicie poprzednią uchwałę uchylić i wywołać 
nową uchwałę o innym tytule. Ale czy to jest konieczne? Moim zdaniem nie. Państwo decydujecie, 
Państwo tutaj macie uprawnienia Rady, więc ja tą uchwałę zaakceptowałem i uważam, że ona jest jak 
najbardziej zgodna z prawem. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pan Radny Chabucki. 
Radny Pan Marcin Chabucki – ja myślę, że to nie jest kwestia zaufania akurat do Pani Wójt, bo tu nie 
ma wątpliwości akurat, nie podejrzewamy, że będzie nadużywała tych swoich możliwości, chodzi po 
prostu o zasadę, dla której ta uchwała została powołana. Ja pamiętam jak ona została powołana. No to 
już do radnych należy. 
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pan Radny Pilarski chce zabrać głos. 
Radny Pan Rafał Pilarski – tu jest zapis, że uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia, czyli tak 
naprawdę dzisiaj. A tak praktycznie patrząc to stypendium będą mogli otrzymać, kiedy tak realnie 
patrząc? 
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – już mówię, na 
stypendia mamy zaplanowane 4.000 zł rocznie. Maksymalna kwota uznaniowo przyjęta przez Panią 
Wójt i przez Oświatę to jest 500,00 zł. To stypendium dla efektywności wypłaca się jednorazowo, bo 
nie było by sensu, co miesiąc po 50 zł wypłacać za sukcesy, które miały miejsce w ubiegłym roku 
szkolnym. Jeżeli mamy 6 wniosków, to jeszcze nam te pieniądze zostaną w budżecie, na przykład 
maksymalnie 3.000 zł wydamy.  Wniosków, które by nie spełniały warunków, wnioski te zdarzają się 
rzadko i są incydentalne. To nie jest powszechne zjawisko.  
Radny Pan Rafał Pilarski – moje pytanie brzmi: kiedy te pieniądze będą musiały być wydatkowane, 
czy to jeszcze teraz już we wrześniu? Czy to będzie? 
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – 1 września jest 
rozpoczęcie roku szkolnego, wnioski są składane do końca czerwca, a wypłacamy je zaraz z 
początkiem roku szkolnego. Najwcześniej na rozpoczęciu roku szkolnego żeby uczeń był promowany 
przed całą społecznością szkolną.  
Radny Pan Rafał Pilarski – zastanawiam się nad przełożeniem tego tematu nawet na listopadową 
sesję. Tylko wtedy tu umkną nam trzy miesiące. Może faktycznie do tematu wrócimy i możemy 
zawsze tą uchwałę uchylić i doprowadzić do uchwalenia i opracować nową na przykład. Ale 
oczywiście jak dojdziemy w większości do takiego wniosku, że może warto właśnie poszerzyć te 
grono uczniów uczących się poza granicami gminy, bo jak rozumiem oni muszą mieszkać na terenie 
gminy, tak? 
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – tak.  
Radny Pan Rafał Pilarski – no właśnie uczeń, który tu mieszka no to promuje gminę, mimo, że się 
uczy poza granicami gminy.   
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – ja uważam, że potraktujemy to, jako wniosek z 
Pana strony i zobaczymy ile ten wniosek będzie miał głosów. Mówię o przesunięciu rozpatrzenia 
sprawy na następnej sesji.  
Radny Pan Rafał Pilarski – żeby ta uchwała działała od września tak jak Pani dyrektor mówi, bo jeżeli 
jej nie przyjmiemy no to ona nie obejmie uczniów, którzy od września. 
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – tegorocznych 
wniosków. 
Radny Pan Rafał Pilarski – działa, ale nie obejmie tych, którzy mogliby otrzymać to stypendium już 
od września. Moja będzie taka decyzja przynajmniej, żeby to uchwalić, a w listopadzie wrócić i 
ewentualnie zastanowić się nad zmianą tej uchwały, czyli uchylić tą formę „uczących się na terenie 
gminy Dragacz” na „mieszkających na terenie gminy Dragacz”. 
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – ale to wymaga 
dłuższej dyskusji. 
Radny Pan Rafał Pilarski – no tak, tylko, że to byśmy musieli, bo nawet nie wiedziałem, że takie 
wątpliwości się pojawiły na komisjach. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – czy jeszcze w tej sprawie ktoś chciałby zabrać 
głos? Nie widzę. Pani Wójt proszę. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – bo, ja myślę, że mimo wszystko warto skorzystać z obecności 
dyrektorów szkół. Ja wiem, że mówimy o uczniach, którzy idą do gimnazjów poza terenem naszej 
gminy. Ale ja bym chciała na pewno usłyszeć opinię Pana Dyrektora ze szkoły z Grupy. Jakie jest 
Pana zdanie na ten temat? 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – proszę o zabranie głosu Pana Dyrektora SP w 
Grupie. 
Dyrektor SP w Grupie Pan Piotr Kowalski – to już tak naprawdę już od Państwa zależy oczywiście 
jaka będzie decyzja, ale nagradzamy w ten sposób myślę, że mieszkańców naszej gminy. Więc jeżeli 
uczeń uczęszcza poza naszą gminą do szkoły, a ma osiągnięcia, to uważam też, że może skorzystać z 
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tej możliwości. Do tej pory takich wniosków nie było, bo były tylko wnioski ze szkół, które znajdują 
się na terenie naszej gminy. Ale jeżeli dotyczy to, cały czas mówimy o mieszkańcach naszej gminy 
więc moje zdanie jest takie, że jeżeli osiąga wyniki i poza naszymi placówkami, ale jednak cały czas 
reprezentuje jakoś naszą gminę, więc myślę, że może skorzystać z takiej możliwości. A tych osób na 
pewno też nie ma aż tak wiele, bo patrzymy po tych wnioskach, jakie my składamy, to naprawdę 
muszą być bardzo wybitne osiągnięcia żebyśmy wnioskowali o stypendium Wójta. Więc takie jest 
moje zdanie, ale oczywiście to państwo podejmiecie decyzje.   
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pani Wójt chce jeszcze zabrać głos. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – ja jeszcze dodam, że byli u mnie rodzice takich dzieci i takich, 
że tak powiem, przypadków i my próbowałyśmy z Panią Dyrektor pisać do Pana Prezydenta 
Grudziądza, z prośbą żeby on się z kolei zastanowił czy nie warto zmienić uchwały, która przyznaje 
stypendia wszystkim odnoszącym sukcesy i uczącym się w szkołach grudziądzkich, ale niestety 
Gmina Grudziądz i Miasto Grudziądz się na to nie zdecydowali, ponieważ oni jednak promują 
mieszkańców Grudziądza. I nasze dzieci, które odnoszą sukcesy w Grudziądzu nie dostają 
stypendiów, a dzieci, które odnoszą sukcesy w Grudziądzu, a nie mieszkają tam nie dostają, a 
grudziądzanie dostają, więc no tym dzieciakom jest przykro. Nie dość, że przykro, czują się 
wykluczone, a poza tym często rodziców niestety nie stać na to żeby zapewnić im możliwość dalszego 
rozwoju. Ja myślę, że tutaj my rozmawiamy na płaszczyźnie promujemy gminę czy nie promujemy i 
może tak trochę pogroźmy paluszkiem tym, którzy nie promują nie nas tylko promują innych. Ale z 
drugiej strony trzeba chyba na to spojrzeć pod kątem rozwoju dziecka. Taki dzieciak, jeżeli rodzic nie 
da mu pieniędzy na strój albo na zawody, być może zaprzepaści talent. A tu chodzi o dziecko, przede 
wszystkim o dziecko. Może to jest dobry pomysł, tak jak mówi Radny Pilarski, żebyśmy teraz 
przegłosowali poprawkę żeby nikogo nie wykluczać od września, a na listopad możemy przygotować 
w ogóle nową uchwałę.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pan Radny Galanty chce zabrać głos. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Ja postawię jednak wniosek tutaj poprę Pana Rafała, że trzeba to 
jednak jakoś wyprostować, bo nie możemy głównej części w uchwale sobie tak traktować. Albo 
zmieniamy ją całkiem, zostawić tak jak jest w tej chwili żeby można było jednak udzielać tych, a na 
listopadowej sesji zmienić i ten punk 4 też trzeba zmienić, bo on jest taki, no ja w dalszym ciągu nie 
widzę, ten punkt jest taki dwojakiego sposobu myślenia. Bo jak przyjmiemy tą uchwałę Pani nie 
będzie miała podstaw żeby, no bo złamie Pani uchwałę, no bo jak można, nagłówek sam a treść.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pan Radny Pilarski. 
Radny Pan Rafał Pilarski – Zmieniając uchwałę możemy również zmienić treść, nazwę uchwały. Ale 
nie musimy. Możemy, ale nie musimy. To nie będzie niezgodne z prawem jeżeli… 
Radca Prawny Pan Łukasz Kurek – Ja myślę, że jak już Pan chce ingerować tak dokładnie to może 
faktycznie w listopadzie wtedy cała uchwała powinna być uchylona i na nowo napisana, tak, jeżeli 
Pan już chce ingerować tak dokładnie i opisać konkretne przypadki kiedy mają być te wyjątki 
zastosowane, a nie takie ogólne, tak. Tak zrozumiałem intencje tutaj. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję. Jedno drugiemu zaprzecza, ja to 
wszystko rozumiem, ale żeby tu dać wolną rękę do przyznania nagród proponuję ten projekt uchwały 
przyjąć, a na sesji listopadowej podjąć nową uchwałę, która już po prostu rozwiąże problem tak jak 
powinno być, dobrze? Już nie ma sensu tu dalej dyskutować. Natomiast Pan Przewodniczący Komisji 
Rewizyjnej w każdej chwili może prosić o, może po prostu Komisja może się przyjrzeć jak to było 
dzielone, nie ma tu żadnych problemów, bo Komisja Rewizyjna ma takie prawo przecież. Także ja 
bym prosił żeby ten projekt uchwały jednak przyjąć żeby tutaj i Pani Dyrektor SAPO, Dyrektorzy 
szkół i Pani Wójt mogli po prostu te środki wydać. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały 
Nr XIV/131/16 zmieniającą uchwałę w sprawie zasad udzielania stypendium Wójta Gminy Dragacz 
za osiągnięcia naukowe, sportowe, artystyczne dla uczniów Szkół Podstawowych i Gimnazjum 
zamieszkałych i uczących się na terenie Gminy Dragacz. Projekt uchwały nr XIV/131/16 poddaję pod 
głosowanie.  
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Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego głosowania Uchwała Nr XIV/131/16 została 
przyj ęta, otrzymując następującą ilość głosów: 10 - za, przeciwnych - 1 i wstrzymujących się - 
nie było.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG –Pan Radny Pilarski. 
Radny Pan Rafał Pilarski – może warto by było żeby uniknąć takiego zapisu tak jak mówi Pan 
Mieczysław, żeby nie było takich niejasności, że nie spełnia wszystkich warunków faktycznie, można 
uznać, że nie spełnia dwóch, trzech, albo wszystkich warunków całkowicie nie spełnia. Może warto 
by było te warunki załagodzić po prostu. Na tyle, żeby to był taki poziom akceptowalny. Tak, czy 
siak, to wymaga jakiejś dyskusji na komisjach i myślę, że w listopadzie tą uchwałę uchylimy i 
przyjmiemy nową. A żeby dzieci już nie były wykluczone to. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuje bardzo.  
Do pkt 12 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – przechodzimy do punktu 12. 
Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia kryteriów i trybu przyznawania nagród dla nauczycieli. 
Materiały Państwo otrzymaliście na posiedzeniach wszystkich komisji były omawiane. Proszę 
Dyrektora SAPO Panią Jolantę Pernak o przedstawienie projektu uchwały. 
Dyrektor Samorządowej Administracji Placówek Oświaty Pani Jolanta Pernak – dziękuję bardzo, 
Panie Przewodniczący, wysoka Rado przesłanka do przedstawienia projektu niniejszej uchwały były 
głosy ze szkół od rad pedagogicznych w wyniku czego z inicjatywy Pani Wójt doszło do spotkań 
roboczych z przedstawicielami wszystkich środowisk szkolnych i wspólnie wypracowano zmiany, 
które właśnie Państwu przedstawiamy, dotyczące zasad przyznawania nagród. Jednym z wniosków 
było ustalenie najniższej kwoty nagrody Wójta i w korelacji do tego widełek, jeśli chodzi o nagrody 
dyrektora szkoły. Kwota nagrody Wójta nie może być mniejsza niż 1.400 zł brutto, a nagrody 
dyrektora szkoły musi się zmieścić w granicach 650 – 1.120 zł. Rozszerzony został również katalog 
wnioskodawców mogących złożyć wnioski o przyznanie nagrody o związki zawodowe oraz rady 
rodziców. Zmieniono też procent odpisu środków na nagrody Wójta. Dotychczas było to 20% całej 
puli, czyli była to kwota około 7.000 zł brutto, w tej chwili wnioskujemy o 30%, czyli będzie to 
maksymalnie 10.000 zł z małym ogonkiem. To da możliwość przydzielenia większej liczbie 
nauczycieli zasługujących na to, spełniających kryteria na nagrodę Wójta, czyli zwiększy jakby 
dostępność tej nagrody, która ma jednak swoją rangę. Zmodyfikowano też nieco kryteria, aby były 
bardziej przejrzyste i dostosowane do specyfiki pracy naszych szkół. Usunięto też z treści uchwały 
opis dokładny treści wniosku, dlatego, że wniosek stanowi załącznik do uchwały, więc nie potrzeba 
tego powtarzać. Projekt regulaminu uzyskał pozytywna opinię Związku Zawodowego zrzeszającego 
nauczycieli w tym przypadku jest to Związek Nauczycielstwa Polskiego. To tak w skrócie, 
najogólniej. Dziękuję bardzo.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję Pani Dyrektor za omówienie projektu 
uchwały. Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana 
Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu omawianej uchwały, to 
jest projekt uchwały nr XIV/132/16. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu omawianej uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały  nr XIV/132/16. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
omawianej uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
XIV/132/16.  
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr XIV/132/16 w sprawie ustalenia kryteriów i trybu przyznawania nagród dla nauczycieli? 
Nie widzę. Projekt uchwały poddaję pod głosowanie. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego głosowania Uchwała Nr XIV/132/16 została 
przyj ęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 11 - za, przeciwnych i 
wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 13 – Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – kolejny punkt porządku obrad to 
14, podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody do odpłatnego nabycia na rzecz Gminy Dragacz     
działki nr 170/1 położonej w obrębie geodezyjnym Górna Grupa. Moment, bo coś mi tu nie pasuje. 
Proszę poczekać, tak. Za szybko żeśmy to zrobili. Przystępujemy do punktu 13. podjęcie uchwały w 
sprawie wydzierżawienia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Dragacz, położony w obrębie 
ewidencyjnym Grupa Plac. Projekt uchwały był omawiany na wszystkich posiedzeniach komisji. 
Obecnie poproszę Panią Wójt o przedstawienie projektu uchwały. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – Chodzi o wydzierżawienie działki położonej na terenie Grupy-
Osiedla Wojskowego, to jest działka stanowiąca własność gminy. Wpłynęły pisma od kilku Wspólnot 
z terenu Osiedla Wojskowego. Wspólnoty wybrały dostawcę ciepła, dostawcę, który wybuduje 
kotłownię, który odpowiada warunkami, które przedstawił mieszkańcom. Naszym zadaniem byłoby 
tylko wydzierżawienie terenu wraz z wszelkimi przesyłami, z możliwością wszystkich przesyłów, 
przygotowaliśmy projekt takiej umowy dzierżawy. Myślę, że zabezpieczyliśmy się w tej umowie 
przeciw wszelkim ewentualnym możliwym zagrożeniom, konsultowaliśmy ją również ze 
Wspólnotami, myślę, że ona spełnia wymogi wszystkich stron i w momencie, kiedy zostaną zawarte 
umowy na budowanie kotłowni i dostawy ciepła, wtedy my wydzierżawimy teren pod budowę tej 
kotłowni.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję Pani Wójt za przedstawienie projektu 
uchwały. I teraz proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana 
Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały nr 
XIV/133/16. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Poproszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu omawianej uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały nr XIV/133/16. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
omawianej uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
XIV/133/16.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr XIV/133/16? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr XIV/133/16 
w sprawie wydzierżawienia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Dragacz, położony w 
obrębie ewidencyjnym Grupa Plac. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego głosowania Uchwała Nr XIV/133/16 została 
przyj ęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 11 - za, przeciwnych i 
wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 14 - Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Przystępujemy do punktu 14, to 
jest do podjęcia uchwały w sprawie wyrażenia zgody do odpłatnego nabycia na rzecz gminy Dragacz 
działki nr 170/1, położonej w obrębie geodezyjnym Górna Grupa. Materiały były omawiane na 
posiedzeniach wszystkich komisji. Poproszę Panią Wójt o krótkie przedstawienie projektu uchwały.  
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Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – To jest działka położona przy hydroforni w Górnej Grupie, 
którą, jak twierdzi Pani Dyrektor ZUK-u, będziemy potrzebowali prędzej czy później żeby 
umiejscowić tam studnie kolejne. Jest bardzo dobrze położona, bo graniczy z działką gminną i no 
szkoda by było, w sytuacji, kiedy można taką działkę zakupić, żebyśmy tego nie zrobili 
zabezpieczając się na przyszłość. Myślę, że tu więcej na ten temat może powiedzieć Pani Dyrektor, 
ale przypomnę, że był też wniosek na jednej z komisji żeby troszeczkę zmienić zapis w uzasadnieniu.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy Pani Dyrektor ZUK chciałaby w tej 
sprawie zabrać głos? Tak, to proszę. 
Dyrektor ZUK Pani Sabina Czarnecka – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, obecnie na terenie 
hydroforni funkcjonują cztery studnie, które są czynnymi studniami, budujemy piątą studnie i 
posadowienie następnych studni byłoby praktycznie niemożliwe. Hydrofornia ma dość duży teren, 
patrząc na mapie, ale przebiega on po skarpie i pod liniami wysokiego napięcia i ten teren już jest 
wykluczony z możliwości stawiania tam studni. Także bardzo dziękuję za przedstawienie tego 
projektu uchwały i nabycie tego terenu, gdyż umożliwi to dalszą rozbudowę hydroforni, a tutaj 
wiadomo gmina się rozbudowuje, odbiorców wody będzie coraz więcej i przyjdzie taki moment, że 
trzeba będzie rozbudować dalej stacje, aby dostarczyć i zapewnić wszystkim mieszkańcom wodę.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję Pani Dyrektor ZUK za dodatkowe 
informacje. Chciałbym, zanim dalej będę procedował, to chciałem powiedzieć, że w uzasadnieniu 
nastąpiła zmiana. Uzasadnienie było „powyższa działka stanowi własność prywatną i zostanie 
przeznaczona dla celów dysponowania przez gminę w zależności od potrzeb” i „w zależności od 
potrzeb” jest skreślone i jest dopisane, ja nie dosłyszałem całości, ale ja mam dopisane „na cele 
zaopatrzenia mieszkańców gminy w wodę”. Tam było troszeczkę chyba inaczej sformułowana 
końcówka zdania. Są wnioski komisji, bardzo proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Finansów. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Na komisji budżetowej padł wniosek właśnie żeby ująć w ten 
sposób zaspokojenia potrzeb mieszkańców gminy w wodę. Żeby nie przeznaczać tej działki w 
przyszłości na inny cel tylko na ten. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – No to jeszcze poproszę drugi wniosek Komisji 
Oświaty i Kultury. 
Radna Pani Dorota Dembińska – Na komisji oświaty również padł wniosek abyśmy zmienili tutaj w 
uzasadnieniu „powyższa działka stanowi własność prywatną i zostanie przeznaczona do celów 
zaspokojenia potrzeb mieszkańców gminy w wodę”. To samo. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Głosujemy wniosek tych dwóch komisji. Pan 
Radny Pilarski, proszę.  
Radny Pan Rafał Pilarski – Pani Dyrektor, czy Pani nie widzi jakichś przeciwwskazań, co do tego 
żebyśmy tak doprecyzowali to uzasadnienie? Bo, czy to nie wykluczy możliwości wykorzystania tej 
działki w jakiś inny sposób, niekoniecznie dla celów zaspokojenia mieszkańców w wodę. Może, nie 
wiem no, są jakieś inne może potrzeby, jakieś działalności przy hydroforni może.  
Dyrektor ZUK Pani Sabina Czarnecka – Ja powiem tak, dobrze, że będzie taki zapis, ta działka jest, o 
to wnioskowałam do Pani Wójt w momencie, gdy dowiedziałam się, że ta działka jest przeznaczona 
do sprzedaży. Jest to atrakcyjna działka nawet pod budownictwo mieszkaniowe, teren jest usadowiony 
praktycznie w centrum sołectwa, w centrum wsi i zaopatrzenie w wodę może być różne, to może być 
rozbudowana hydrofornia, to może być miejsce pod budowę zbiorników, pod bicie studni, no, ale ten 
teren generalnie żeby w przyszłości służył zaopatrzeniu mieszkańców w wodę nie trzeba precyzować, 
że to musi być bicie studni, czy budowanie zbiornika, generalnie będzie związana z infrastrukturą 
dotyczącą wydobycia i zaopatrzenia mieszkańców w wodę.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję. Ja myślę, że chyba to 
doprecyzowanie, jakie tu wnioskowały obydwie komisje jest prawidłowe i chyba warto by było je 
przyjąć. Wnioski komisji poddaję pod głosowanie. 
Wnioski komisji zostały przyjęte jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 11 - za, 
przeciwnych i wstrzymujących się - nie było.  
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu omawianej uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
omawianej uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
XIV/134/16.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są uwagi lub zapytania do projektu 
uchwały nr XIV/134/16 w sprawie wyrażenia zgody do odpłatnego nabycia na rzecz Gminy Dragacz 
działki nr 170/1 położonej w obrębie geodezyjnym Górna Grupa? Nie widzę. Przystępujemy do 
głosowania projektu uchwały nr XIV/134/16 w sprawie wyrażenia zgody do odpłatnego nabycia na 
rzecz gminy Dragacz działki nr 170/1, położonej w obrębie geodezyjnym Górna Grupa. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego głosowania Uchwała Nr XIV/134/16 została 
przyj ęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 11 - za, przeciwnych i 
wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 15 - Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Następnym punktem porządku 
obrad jest podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości. Materiały były 
omawiane na posiedzeniach komisji. Poproszę Panią Wójt Gminy o przedstawienie projektu 
uchwały. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – Projekt uchwały dotyczy działki, która jest własnością Państwa 
Kiełbasa, działki, która przebiega przez teren aktualnej, utwardzonej już, naszej gminnej drogi w 
Górnej Grupie. Natomiast tereny gminne przebiegają przez teren posesji Pani Walawander, mamy 
Pani Kiełbasy. Znowu mamy do czynienia z takim błędem, który mam wrażenie, że polegał na tym, że 
ktoś po prostu złożył mapę i droga jak gdyby odbiła się po drugiej stronie. Nie mam pojęcia z czego 
ten błąd wynikał, dlaczego tak się stało, ale trzeba to po prostu wyprostować.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję Pani Wójt za przybliżenie nam 
projektu uchwały. Obecnie proszę Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów 
Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały nr 
XIV/135/16 w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu omawianej uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały XIV/135/16. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
omawianej uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
XIV/135/16.  
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 
projektu uchwały nr XIV/135/16? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr 
XIV/135/16 w sprawie wyrażenia zgody na zamianę nieruchomości. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego głosowania Uchwała Nr XIV/135/16 została 
przyj ęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 11 - za, przeciwnych i 
wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 16 - Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – W kolejnym punkcie porządku 
obrad mamy podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu gminy na 2016 rok. Projekt 
uchwały był omawiany na posiedzeniach komisji. Proszę Skarbnika Gminy Panią Lidię Piechocińską 
o przedstawienie projektu uchwały.  
Skarbnik Gminy Pani Lidia Piechocińska – Panie Przewodniczący, szanowni Radni, zmiana w 
budżecie gminy pokazana w tej uchwale nr XIV/136/16, którą Państwo trzymacie, ona była omawiana 
na komisjach. Też wspominałam na komisji, że będziemy musieli to jeszcze troszkę zmienić i dzisiaj 
Państwo dostaliście na takiej jednej kartce, co zostało dodatkowo włączone do tych zmian. Z uwagi na 
to, że dokumenty wpłynęły, czy decyzje o środkach, o dotacjach, wpłynęły po sporządzeniu tych 
zmian, które Państwo macie przedstawione w projekcie uchwały. I tak jak mówiłam na komisjach 
dodatkowo zostało zmienione przeniesienie między paragrafami, w dostarczaniu ciepła kwoty 
4.000,00 zł zmniejszone zostały zakupy na paragraf dotyczący zakupów, to dotyczy zakupu 
ciepłomierzy, a przyjmuje się plan wydatków jako zakup usług remontowych z tego względu, że te 
ciepłomierze zostały poddane legalizacji i ponownie zamontowane. W związku z otrzymaniem 
decyzji Wojewody zmniejszamy wydatki na zadanie zlecone dotyczące, można powiedzieć tak 
obrazowo żeby było to czytelne, dotyczące Urzędu Stanu Cywilnego 2.883,00 zł. I tutaj dokonaliśmy 
zmniejszenia wydatków na zadania zlecone, ale w związku z tym, że wiadomo plan wydatków jest od 
początku zaplanowany. Nie mam już tam możliwości żeby po prostu zdjąć wydatki jak zdjęliśmy 
dotacje i zdjąć wydatki, bo się okaże, że nie będzie na koniec roku z czego zapłacić wynagrodzenia, 
czy głównie z wydatków takich większych, bieżących za nadzór, opiekę nad programami, które są w 
USC. To już jest chyba kolejna zmiana od któregoś momentu, nie wiem kto to wpadł u góry na taki 
pomysł, żeby po prostu jakieś punkty, jakieś cele, obliczać ile zostało wydanych akt zgonów, akt 
urodzeń i to ma wpływ na wysokość dotacji. Także dojdzie do pewnego momentu, że jak przez 
miesiąc nic nie wydamy, to będziemy musieli na bezpłatne urlopy słać pracownika, bo nam zmniejszą 
dotacje. I tutaj dokonujemy zmiany wydatków zadań zleconych, a zwiększamy wydatki ze środków 
budżetu gminy i ta kwota 2.883,00 zł ma wpływ na zwiększenie deficytu do tego, który mieliście 
Państwo w tej pierwotnej wersji zmiany. W Pomocy Społecznej przyjmujemy składki na 
ubezpieczenia zdrowotne, na zadania zlecone, bo tam jeszcze mamy dotacje na zadania własne, na 
zadania zlecone 4.638,00 zł. Tu macie Państwo, jak wczytacie się później w te materiały, tam są aż 
trzy decyzje wymienione, bo też jest to taka nowość w tym roku, że przychodzi 1 sierpnia decyzja, że 
zwiększa nam o 106,00 zł dotacje, a teraz się okazuje, że za 14 dni ktoś u góry pozmieniał jakieś tam 
rezerwy i tak dalej, zwiększa o 360,00 zł dotacje, a pod spodem pisze, a zmniejszamy o te 106,00 zł, 
które już wcześniej było przyjęte, także tutaj trzeba takich i to jest tutaj, no persaldem przyjmujemy, 
bo tam były dwie dotacje zmieniające, czyli zmniejszenie dotacji poprzedniej, które już były 
Zarządzeniem Wójta przyjęte. I mamy też w Pomocy Społecznej 1.828,00 zł dotyczące wypłaty 
wynagrodzenia za sprawowanie opieki oraz obsługi tego zadania. To jest też zadanie własne i też te 
środki przychodzą kwartalnie, nie mam planowanego planu rocznego. Następnie tutaj też mówiłam o 
tym, że troszkę zmieniamy w Funduszu Sołeckim, dotyczy to do tych materiałów, które Państwo 
macie, sołectwa Michale. Tam musimy zabezpieczyć 280,00 zł na wykonanie usługi podłączenia 
bojlera i troszkę musimy zmienić do tych, co tam Państwo mieliście materiałów dotyczące ZAIKS-u na 
organizowanie imprezy w połowie sierpnia chyba to było i przy tej okazji dokonujemy zmiany, też już 
był wniosek po materiałach opracowanych sołectwa Zajączkowo, aby zwiększyć środki o 586,46 zł 
zdjąć udział własny w projektach, a przekazać te środki na zakup wyposażenia, tutaj głównie chodzi o 
zmywarkę albo zamrażarkę, teraz mi uciekło, zmywarkę. I tutaj suma summarum mamy proszę 
Państwa, że dochody budżetu zostały zwiększone o 248.631,00 zł, co nam daje 26.794.146,75 zł. 
Wydatki zmniejszamy o 36.255,00 zł i mamy 31.679.747,88 zł i deficyt, po tych tutaj drobnych 
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zmianach zmniejszono o 212.376,00 zł i mamy po zmianach deficyt 4.885.558,13 zł i źródłem 
finansowania jest nadwyżka z lat poprzednich 1.410.758,13 zł i pożyczki zostają na razie bez zmian 
3.474.808,00 zł. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję Pani Skarbnik za omówienie 
proponowanych zmian do budżetu gminy na bieżący rok. Obecnie poproszę Przewodniczącego 
Komisji Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o 
przedstawienie opinii dotyczącej projektu uchwały nr XIV/136/16 zmieniającą uchwałę w sprawie 
budżetu gminy na 2016 rok, proszę. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu  uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały XIV/136/16. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu uchwały 
nr XIV/136/16.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 
projektu uchwały nr XIV/136/16? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr 
XIV/136/16 zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu gminy na 2016 rok. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego głosowania Uchwała Nr XIV/136/16 została 
przyj ęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 11 - za, przeciwnych i 
wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 17 - Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Następny punkt dzisiejszej sesji to 
podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2016-2024. 
Materiały były omawiane na posiedzeniach komisji. Proszę Skarbnika Gminy Panią Lidię 
Piechocińską o przedstawienie projektu uchwały.  
Skarbnik Gminy Pani Lidia Piechocińska – Panie Przewodniczący, szanowni Radni, projekt uchwały 
nr XIV/137/16 można powiedzieć, że jest bardzo ściśle powiązany ze zmianami budżetu. Te 
materiały, które Państwo macie wymagają troszkę zmiany w związku z tymi zmianami, które zostały 
wprowadzone do zmian do budżetu i te zmiany wymaga załączony Państwu załącznik nr 1, który 
przedstawia tą naszą gospodarkę finansową. Głównie dotyczy to 2016 roku, wiadomo, że kwota 
ogółem dochodów musi się to zmienić o tą kwotę, co tutaj zmieniliśmy tymi małymi zmianami, kwota 
wydatków, deficyt musi się zmienić, w odpowiedniej kolumnie odpowiednie wiersze muszą ulec 
zmianie, tam kwota jest dotacji zmieniona, kwota wynagrodzeń przeznaczona pod koniec tych 
zestawień musi się zmienić, ulegnie zmianie, to jest związane z tymi zmianami, które są dokonane w 
budżecie. Dziękuję.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję Pani Skarbnik za omówienie projektu 
uchwały nr XIV/137/16. Proszę obecnie Przewodniczącego Komisji Rozwoju Gospodarczego i 
Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały XIV/137/16. 
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem projektu uchwały 
nr XIV/137/16.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 
projektu uchwały nr XIV/137/16 zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy na lata 2016 - 2024? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały 
nr XIV/137/16 zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
na lata 2016 – 2024. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego głosowania Uchwała Nr XIV/137/16 została 
przyj ęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 11 - za, przeciwnych i 
wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 18 - Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Przystępujemy do punktu 18, w 
punkcie tym mamy podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Dragacz do realizacji projektu 
pod nazwą „Nie jesteście sami” w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 
Kujawsko-Pomorskiego na lata 2014-2020. Projekt uchwały był omawiany na posiedzeniach komisji i 
obecnie proszę Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Panią Dorotę Pikuła-Konieczka      
o przedstawienie projektu uchwały. 
Kierownik GOPS Dragacz Pani Dorota Pikuła-Konieczka – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, 
szanowni Państwo, projekt „Nie jesteście sami” jest odpowiedzią na potrzeby starszych i 
niepełnosprawnych mieszkańców gminy. Celem projektu jest zabezpieczenie usług opiekuńczych dla 
8 osób wymagających takiej pomocy, są to osoby niesamodzielne, wymagające usług pielęgnacyjnych 
oraz 12 osobom zostaną zabezpieczone usługi asystenta osoby niepełnosprawnej. W tym celu 
planujemy zatrudnić 4 opiekunów, którzy będą sprawować usługi opiekuńcze oraz 3 asystentów osób 
niepełnosprawnych. Asystenci zostaną wcześniej przeszkoleni i uzyskają odpowiednie kwalifikacje. 
Pozyskamy w ten sposób wykwalifikowaną kadrę do pomocy osobom niepełnosprawnym na terenie 
gminy. Dodatkowo w ramach projektu zakupimy sprzęt pomocniczy, między innymi planujemy zakup 
dwóch łóżek specjalistycznych z materacami przeciwodleżynowymi, które będzie można wypożyczać 
z Ośrodka Pomocy dla mieszkańców gminy. Planujemy również zlikwidować bariery 
architektoniczne u osób, które wymagają takiej pomocy, między innymi chcemy wybudować jeden 
podjazd oraz przystosować dwie łazienki dla potrzeb osób niepełnosprawnych. Planujemy również 
wsparcie psychologiczne dla uczestników projektu oraz wizyty rehabilitanta w miejscu zamieszkania 
świadczeniobiorców. Projekt ten ma trwać 24 miesiące, będzie finansowany w kwocie 645.032,50 zł 
w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego, natomiast wkład własny wynosi 71.680,00 zł i z 
tego wkładu własnego będą finansowane między innymi posiłki, taka pomoc żywnościowa dla 
uczestników projektu. Projekt jest skierowany dla osób zagrożonych wykluczeniem społecznym, 
dlatego wszyscy uczestnicy będą musieli spełnić kryterium, które w pomocy społecznej tutaj będzie 
wynosił 150%, czyli dla osoby samotnej 951,00 zł, a dla osób w rodzinie 771,00 zł.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję Pani Kierownik Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej za omówienie projektu uchwały. Proszę obecnie Przewodniczącego Komisji 
Rozwoju Gospodarczego i Finansów Pana Radnego Mieczysława Galantego o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały. 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Komisja Rozwoju Gospodarczego i Finansów jest za przyjęciem 
projektu uchwały. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącą Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia Panią Radną Dorotę Dembińską o przedstawienie opinii 
dotyczącej projektu uchwały.    
Radna Pani Dorota Dembińska – Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Ochrony Zdrowia jest za 
przyjęciem projektu uchwały. 
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Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Proszę Przewodniczącego Komisji Rolnej i 
Ochrony Środowiska Pana Radnego Ryszarda Piłat o przedstawienie opinii dotyczącej projektu 
uchwały.    
Radny Pan Ryszard Piłat – Komisja Rolna i Ochrony Środowiska jest za przyjęciem uchwały nr 
XIV/138/16.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję. Czy są uwagi lub zapytania do 
projektu uchwały nr XIV/138/16? Proszę, Pani Wójt. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – Ja chciałam przede wszystkim powiedzieć, że to nie jest 
pierwszy taki projekt opracowany przez Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej, bardzo się cieszymy, 
że Panie takie projekty piszecie, że je wygrywacie i przede wszystkim gratulujemy. Myślę, że bardzo 
dobry pomysł i cieszymy się z efektów, to po pierwsze, ale mam też pytanie. Czy osoby, do których 
ten projekt jest skierowany to są rozumiem osoby zdiagnozowane przez pracowników GOPS-u i już 
wstępnie wyselekcjonowane, czy to są wszystkie osoby na terenie gminy potrzebujące takiej pomocy, 
czy po prostu osoby, które „załapały się” na ten projekt? 
Kierownik GOPS Dragacz Pani Dorota Pikuła-Konieczka – Niestety nie możemy tutaj pominąć tego 
kryterium, osoby te muszą spełnić to kryterium, dlatego są to osoby, myśmy ustalili tą listę wspólnie z 
pielęgniarkami środowiskowymi, bo one mają większa możliwość, znają te środowiska, które nie 
korzystają z pomocy, a wymagają takiej pielęgnacji i takiej pomocy usług opiekuńczych. Niestety nie 
wszystkich możemy przyjąć do projektu ze względu na kryterium, dlatego podejrzewam, że grupa 
takich osób, które gdyby nie kryterium potrzebowałyby takiej pomocy, jest większa. Niestety musimy 
się tutaj ograniczyć w tym projekcie.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Czy są pytania lub uwagi do projektu uchwały? 
Nie widzę. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr XIV/138/16 w sprawie przystąpienia 
Gminy Dragacz do realizacji projektu pod nazwą „Nie jesteście sami” w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Kujawsko-Pomorskiego na lata 2014-2020. 
Stwierdzam, że w wyniku przeprowadzonego głosowania Uchwała Nr XIV/138/16 została 
przyj ęta jednogłośnie, otrzymując następującą ilość głosów: 11 - za, przeciwnych i 
wstrzymujących się - nie było.  
Do pkt 19 - Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Przystępujemy do punktu 19, to 
jest do wolnych wniosków i zapytań. Kto z Państwa chciałby zabrać głos w tej części obrad? 
Radny Pan Mieczysław Galanty – Pani Wójt, ja mam prośbę do Pani, aby z pracowników, który 
zajmuje się śmieciami sprawdził czy na przykład u nas w Grupie wszyscy mają zawartą umowę na 
odbiór śmieci, bo widzimy tam przy kasynie stoi stara zamrażarka, kopiasto tych śmieci tam jest, 
niektóre sklepy w ogóle nie mają śmietnika, takie podrzuty robią, a zgodnie z tą ustawą każdy 
powinien mieć umowę zawartą z jakąś firmą odbierającą śmieci.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Zgłaszała się Pani Dyrektor GOK-u, proszę.  
Dyrektor GOKSiR Górna Grupa Pani Katarzyna Młynek – Ja korzystając z okazji chciałabym 
poinformować wszystkich mieszkańców, Radnych, sołtysów, którzy są obecni, że od września 
ruszamy z zajęciami, które odbywać się będą w siedzibie GOKSiR oraz w niektórych świetlicach 
znajdujących się na terenie gminy Dragacz, a są to zajęcia tańca, judo, teatru, muzyki, plastyki, 
kulinarne, nauka przez zabawę oraz aerobik. Mamy instruktorów nie tylko naszych, ale instruktorzy są 
godzinowi i tak do tańca jest to Pan instruktor Mariusz Brzozowski oraz Pani Jowita Bereń, są to 
instruktorzy wykwalifikowani, którzy osiągali też duże laury i osiągnięcia na europejskich konkursach 
tańca, mamy na stronie naszej linki, można sobie zajrzeć do tych instruktorów, Katarzyna Gros jest 
instruktorem muzyki nie tylko dla dzieci, ale też dla dorosłych, od roku widzimy takie 
zainteresowanie, więc też będą zajęcia dla osób dorosłych, pan Wojtek Chybczyński judo, zajęcia 
kulinarne, plastyczne i nauka przez zabawę nasza kadra, teatr pani Iza Miszewska, aerobik pani Asia 
Mgłosiek. Jesteśmy też chętni i otwarci na sugestie Państwa, jeśli widzicie potrzebę taką żeby jakieś 
zajęcia się odbywały w godzinach przedpołudniowych, a wiemy, że z racji tego, że są przedszkola 
teraz już oblężone, więc dla dzieci w wieku od lat 4 jeśli się utworzy grupę minimum 5-6 osób, to 
jesteśmy w stanie do południa przyjechać na świetlicę, przeprowadzić takie zabawy, zajęcia zabawa 
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przez edukację. To wszystko, nabór trwa do 9 września, od 12 do 9 ustalimy godziny i od 19 września 
ruszają zajęcia w GOKSiR. Dziękuję. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Dziękuję. Kto jeszcze chciałby zabrać głos? 
Chwileczkę. Pan Radny Piłat.  
Radny Pan Ryszard Piłat – Pani Wójt ja chciałem podziękować komórce odpowiedzialnej za odpady, 
gdzie Panie się mocno zaangażowały, gdzie zgłosiłem miejsca dzikich wysypisk, jest to sukcesywnie 
likwidowane i zwożone do PSZOK-u. Także dziękuję bardzo. To była Dolna Grupa i Marzy. 
Dziękuje.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – głos zabierze Radny Powiatowy Pan Brunon 
Han. 
Radny Powiatowy Pan Brunon Han – Panie Przewodniczący, szanowna Rado, szanowni zebrani, 
będąc tutaj na sesji chciałbym przekazać również kilka informacji z Powiatu. Ale na początku 
chciałbym również powiedzieć, że jeżeli macie Państwo jakieś pytania, czy sprawy, które miałbym 
poruszyć na sesji Powiatu, to proszę bardzo też o przekazanie. Jutro jest sesja Rady Powiatu także 
szybciutko, na gorąco mógłbym to przekazać. Chciałbym poinformować, że uległ zmianie jakby 
kalendarz przebudowy i remontu dróg powiatowych i chciałbym o tym poinformować. A mianowicie, 
że przebudowa drogi powiatowej Nowe-Tryl-Wielki Lubień, kiedyś było na poprzedniej sesji, gdy 
byłem, było pytanie, czy będzie tam chodnik, to w części obszaru zamieszkania będzie i to będzie 
realizowane zadania w 2017 roku. To może mniej istotna informacja, ale również będzie przebudowa 
drogi powiatowej Nowe-Komórsk-Wielki Lubień, ale to chyba tylko w części gminy Nowe. Następne 
zadanie to jest przebudowa drogi powiatowej Dolna Grupa-Michale z budową ścieżki rowerowej, 
odnowienie drogi, zadanie będzie realizowane w 2019 roku. Przebudowa drogi powiatowej Mniszek-
Stare Marzy pytałem, tu chyba chodzi o Stare Marzy, groby Mniszek. Tak Pani Wójt? Realizacja 
będzie w 2020 roku. No i ostatnie zadanie budowa drogi powiatowej Michale-Sartowice wraz z 
budowa chodnika, odnowienie drogi, zadanie niby jest tutaj rozpisane w 2020 roku. Moim zdaniem 
zadanie jest bardzo mocno zagrożone i tutaj jest prośba do Rady, abyście Państwo może mocniej 
naciskali Wojewódzki Zarząd Melioracji, żeby, bo tak, remont tej drogi jest związany z przebudową 
wału. Nie będzie remontu wału, nie będzie przebudowy drogi. Niby wał miał być robiony w tym roku, 
raczej nie będzie. W przyszłym roku nie wiadomo. I myślę, gdy nie będzie to wykonane zadanie w 
przyszłym roku to o tym odcinku drogi do 2020 roku możemy zapomnieć. Ja i nie tylko ja, kilku 
Radnych Powiatowych o to zadanie się upomina, ale jest to zadanie zagrożone nawet do 2020 roku. I 
ostatnia informacja. Bo z informacji Pani Wójt słyszałem, że od 1 września 2016 r. zaczyna działać 
Posterunek Policji tutaj w naszej gminie. No jest to trochę sukces paru osób, że będą te dwa 
posterunki, bo tylko dwa posterunki w powiecie świeckim i uważam, że jest to spory sukces, że na 
naszym terenie, w naszej gminie, ten posterunek będzie. No, ale dotacja z powiatu będzie niewielka. 
Nie wiem, czy Pani Wójt jest zorientowana, 15.000zł, bo 30.000 zł przeznaczone jest na dwa 
posterunki podzielone na połowę, czyli po 15.000 zł. Ale chociaż parę groszy. Ja stwierdziłem, że to 
jest mało, no, ale taki jest budżet. Dziękuję bardzo. Jeżeli ktoś z Państwa ma do mnie jakieś pytania, a 
potrafię odpowiedzieć, to proszę bardzo.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – dziękuję. Chwileczkę. Proszę o zabranie głosu 
Panią Wójt.  
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – ja może w kwestii tego, co mówił Pan Radny powiatowy. Jeśli 
chodzi o drogę Nowe-Tryl-Zajączkowo. Pan Dyrektor Dróg Powiatowych Pan Adam Meller był u nas 
na moje zaproszenie w zeszłym tygodniu, albo półtora tygodnia temu. Poprosiłam o taka wizję 
lokalną z Panem Sołtysem i naszą Panią Radną. Państwo Kochanowscy przejechali z nami całą 
odległość drogi, która ma być utwardzana. „Wywalczyliśmy” tyle, że od znaku teren zabudowany do 
końca tego znaku, na całym odcinku pojawi się chodnik. Ale nie ukrywam, że mowa była o tym, że 
jeśli chodzi o zadanie Dolna Grupa-Michale, utwardzenie drogi w 2019 roku, to tutaj nie 
wprowadzałabym w błąd, tam raczej nie będzie ścieżki rowerowej. Ponieważ Powiat stwierdził, że nie 
widzi żadnego sensu żeby w wzdłuż tzw. starej drogi robić ścieżkę rowerową, skoro Generalna 
Dyrekcja zrobiła ją wzdłuż „jedynki”. Chodnik w Zajączkowie będzie dłuższy kosztem rezygnacji z 
chodnika na drodze, która by dublowała ścieżkę rowerową w Dolnej Grupie. Nie ma żadnego sensu. 
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Jeśli chodzi o Michale-Sartowice. To wiemy tutaj, że ze strony Powiatu gotowość jest 
natychmiastowa, jeśli tylko, tak mi mówiono, jeśli tylko zostanie przesunięty wał. Co do przesunięcia 
wału, my cały czas monitorujemy na bieżąco i na bieżąco, ostatnio chyba też tydzień, albo 2 tygodnie 
temu, Pan Żłobiński dzwonił do Wojewódzkiego Zarządu Melioracji pytać jakie są szanse na 
przesunięcie wału. Oni proszę Państwa czekają na konkurs rozpisany przez Urząd Marszałkowski. Tu 
trzeba po prostu naciskać chyba przez naszego radnego w Sejmiku Wojewódzkim, żeby nie 
zapominano o terminowości konkursu. Już jest trochę lepiej, bo jak Państwo wiecie konkurs na 
termomodernizację ośrodka zdrowia został ogłoszony. Złożyliśmy nasz projekt. Do 12 września 
składamy projekt w konkursie na przedszkole. Ma się też w tym roku pojawić konkurs zgodnie z 
obietnicą, na razie nikt nie zmienia harmonogramu i na ścieżkę rowerową tą z Dolnej Grupy do Grupy 
i na to, na czym nam bardzo zależy mianowicie na kanalizację. Więc no tutaj coś drgnęło. Chociaż 
oburza mnie bardzo fakt, że na rozstrzygniecie konkursów na przedszkola Pan Marszałek dał w sumie 
sobie 11 miesięcy, to jest dla mnie termin po prostu księżycowy, ale będzie tzw. preselekcja i myślę, 
że trzeba będzie jednak iść w tym kierunku, ze jak przejdziemy przez preselekcję to nie ma się, co 
zastanawiać od razu ogłaszać przetarg i wykonanie ustalić na dzień ogłoszenia wyników konkursu 
właściwego. Bo jeśli przejdziemy przez preselekcję, to przejdziemy moim zdaniem na 99% przez 
konkurs właściwy. Więc tutaj żeby przyspieszyć prace i żeby to zrealizować w 2017 roku chyba 
będziemy musieli iść w tym kierunku. No, ale drgnęło coś, w końcu drgnęło, konkursy zostały 
przynajmniej rozpisane. Natomiast, jeśli chodzi o przesuniecie wału to Zarząd Melioracji mówi, że 
jeśli tylko konkurs się pojawi to oni sądzą, że wygrają, bo nie mają konkurencji. Tylko konkurs. 
Trzeba rozpisać konkurs. Na to nikt nie ma wpływu, poza Marszalkiem i mam nadzieję naszym 
Radnym, który może o to wnioskować.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – Pani Wójt jeszcze Pani spróbuje odpowiedzieć 
Panu Radnemu Galantemu w sprawie umów na odbiór nieczystości w Grupie.  
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – oczywiście przeprowadzimy taką kontrolę wśród wszystkich 
podmiotów prowadzących działalność gospodarczą na terenie Grupy.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – czy jeszcze ktoś chciałby zabrać głos? 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – ja jeszcze, jeśli mogę to chciałabym zaprosić wszystkich, Pan 
Przewodniczący na pewno też, to ja zostawię to Panu.  
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – czy jeszcze ktoś chciałby zabrać głos w 
wolnych wnioskach? Pan Sołtys z Dragacza proszę uprzejmie. 
Sołtys Dragacza Pan Dariusz Zięba – Pani Wójt ja ucieknę do naszych tych nieszczęsnych 
„policjantów”, które były, potem je zabrano. Teraz stoją wszędzie na początku, jak to się mówi na 
rogatkach, stoją znaki ograniczenia prędkości do 20 km/godzinę, ale te znaki no tak one nie spełniają 
swojej roli prawda, bo każde skrzyżowanie jest odwołaniem tego znaku i po 5-10 metrach już można 
sobie tam jechać troszkę szybciej i jest taka prośba. Czy zamiast ograniczenia prędkości, żeby tam 
wstawić znak strefa ograniczenia prędkości. To jest znak podobny, tylko taki ten kwadratowy i 
wymiana tego znaku spowoduje, że na całej do momentu odwołania tego znaku, trzeba poruszać się 
20 -30 km/godzinę. To jest związane z tym, że chcielibyśmy tutaj wtedy uruchomić nasz posterunek 
żeby częściej tam prawda odwiedzał rejon szkoły, no, co nie ukrywamy, żeby tam no spowodował to 
spowolnienie. Nie ma tam na razie „policjantów”, to chociaż, może w ten sposób byśmy 
utemperowali naszych tych młodocianych i nie tylko kierowców. Dziękuję bardzo. 
Radny Pan Ludwik Borolewski Przewodniczący RG – proszę Pani Wójt. 
Wójt Gminy Pani Dorota Krezymon – jeżeli chodzi o tych leżących „policjantów’ mamy 
zabezpieczone środki w budżecie na wykonanie trzech takich progów zwalniających i tutaj Pana 
Sołtysa chciałabym poprosić o pomoc o wyznaczenie 3 najbardziej strategicznych miejsc, gdzie progi 
zostaną wybudowane z kostki. Są już zabezpieczone pieniądze, więc praktycznie możemy 
przystępować do budowy. Jeżeli się okaże, że będzie ich potrzeba jeszcze więcej, to będziemy myśleli 
o budżecie przyszłorocznym i może jeszcze dwa progi gdzieś się pojawią. Ale tutaj tak proszę 
całościowo pomyśleć o Dragaczu trzy progi gdzieś umiejscowić w porozumieniu z Panem Młynkiem. 
Co do zmiany znaków, to nie widzę przeszkód, tylko na znaki potrzebne są też pieniądze. Nie wiem 
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